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afterwvards.

Now, on the key for the 6th there had been apparently

some mistake in transcription. Two of the letters got

mixed up in the order. That caused trouble. Both were
garbled and the dfficer'who came in took time out to cor-

rect that before we mede the delivery.

Senetor Ferguson: I don!t think you are guite answer-

ing my question. What I am trying to get at i1s this --

I will put it in a little different way:

How farwas the Army translatlon dopartment from your

office?

Capvtaln Safford: It was about five-minutes walk.
Senator Ferguson: Flve minutes walk? Whet I am

getting at is why didn't you have s runner outside. You

were esnticipating, you were glerted fully to war, way
didn't you have a runner standling by for that matter so
that he could go immedistely at 5 olclock, or whataverltime
it waes, when that message was deliveredin your department
or in the Intelligence Section -- or wasn't the Army
of'fice open?
Ceptelin Safford: I do not know whether the Army office
was open or not, We hed e runner agvailable. We had an

officer and an enlisted man on wvatch at the time. We had

Two nen et all times on vatch wvhich always geve us & courler
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available for any immediate trips.

Senator Ferguson: So you had the men, then?
Captain Safford: I had the men, bhut we didn't have

the translators.

Senator Ferguson: Whose duty was it to send this

meaéage when it came in there at 5‘o'clock over to the Army

translators? Let's get down to who is respensible for

these delays.

Captain Safford: It was the responsibility of the
officer on watch.

Senater Ferguson: Who would that be that morning?

Captaln Safford: That was Lieutenant Commander
Brotherhood.

Senator Ferguson: Well, we can ask him about that.

The Vice Chairman: It is now 12:30. Would it be

convenient for you to suspend now?
Senator Ferguson: Yes,
The Vice Chalrman: We will take & recess until 1:30,
(Whereupon, at 12:30 o'clock p. m., the conrmittee

recessed to reconvene at 1:30 ofclock p. m., the seame day.)
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. in order.

AFTERNOON SESSION

(The hearing reconvened at 1:30 p.m.)
The Vice Chairman: The committee will please be
Does counsel have anything at this time?
Mr. Masten: Yes, Mr. Chairman.
The Vice Chairman: Counsel may proceed.,
Mr. Masten: Mr.10hairman, we would like to read
into the record at this time two short memoranda, which
deal generally with this winds message problem.

One is a wmemoraundum for Mr. Richardson from Lieutensat

Colonel Harmon Duncombe, dated Jgnuary 26, 1946, which

reads as follows:

"pPursuant to the reqguest of former counsel to the Com-
mittee; a compsrison was mede of the lntercepted messages
in the Army Signal Intelligence Service file which had Leen
translaeted on 2, 3, and 4 December 1941 and those in the
Navy file translated on the same dates. The purpose of
the comparison was to ascertain whether the Army flile con-
tained a message not in the Navy fille. The comparison,
which was jointly made by the Army and the Navy, showed

that each message in the Army file was also in the Navy

file.

M. e 2
The resulty of the oMM rigan s =annnrtad ':‘;:&1113}
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to the former counsel to the Committee at the time the com-
parison was completed.
/s/ Harmon Duncombe.
Lieut. Colonel, GSC."
The second memorandum has to do with item 1(e) of
Exhibit 142, and is from Lisutenant Commander Baecher,
to Mr. Richardson, under date of February 1, 1946.

It reads as follows:

"With reference to /LUSNA Batavia dispatch 031036
December 194], please be advised that the time of roccelpt
of this dizpatch in the Navy Department was 0621 GCT %
December 1941, which correspondents to 1:21 am 4 December
1941, Eastern Standard Time. This message was transmitted
from Radio Honolulu as deferred precedence.
/s/ John Ford Baecher
JOHN FORD BAECHER
Lieutenant Commander, U.S.N.R."
We would also like to add, as another letter number
to Exhibit 142, the photostat which has just been distrlibuted,
and which consists of a photostat of a letter dated November
7, 1945, to Mr, George L. Sterling, Chief of Radio Intelli-
gence Division, Federal Communications Commission, and
certaln enclosures, all of which had to do with the true

winis execute which was recslved by the Federal Communicat-
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ions Commission on the afternoon of December 7, 1041, We

would like to offer that as Exhibit 142-D, I think.

The Vice Chairmen: It will be received as Exhlbit 142-D,
and'all the memorands read by counsel will be transcribed
on the record.

(The document referred to was
marked Exhibit No. 142-D.)
Senator Ferguson: May 1 inqﬁire, wvhat 1s meant by
the "true"? You have used the expression "the true winds
sxecute." What do you mean by thet?

Mr. Mesten: Senstor, I was referring to the voice
brosceast, wvhich is included as item 4 in the Federal
Communications material included in Exhibit 142,

Senator Ferguson: Why did counsel describe 1t as
"srue"?

Mr. Richerdson: It is an actual message in the winds
code. A1l other messazes are in dispute here. That is
the reason, Senator.

The Viee Chairmen: Did you have something else?

My. Masten: DMr. Richardson would 1like to have this
memorandum read into the record at this time. It is a
memovandum deted December 6, 1941, which reads as follows:

"MEMORA NDUM FCRCOLONEL HOLBROOK:

"Word hee just been recelved from O.N.I. by telephone
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to the effect that the Japanese Embassy, in Washington,
D, C., was reliably reported to have burned 1its Code Book
and Ciphers last night.
/s8/ James F, Perry
JAMES F, PERRY,
l1st Lt., Military Intelligence
Evaluation Subsection."

The memorsndum is on the stationery of the War
Depar@ment Genersal Staff, Military Intelligence Division
G-2, Washington.

The Vice Chairman: Does that complete the exhibits?

Mr, Masten: That 1is all, yes.

Mr. Richardson: Mr. Chairman.

The Vice Chairmen: Mr. Richardson.

Mr. Richardson: I had intended to inject a couple
of short witnesses here who had to leave town, but I
think in my error, I told them tb come at 2 o'clock, so
I think we can proceed with the Captain untlil 2 o'clock,
and when they come, we can pause and take their testimony.

The Vice Chairman: Without objection, that will be

done. Senator Ferguson will examine you, Captain.
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TESTIMONY OF CAPTAIN LAURANCE FRY SAFFORD
(Resumed )

Senator Ferguson: This last exhibit that was read
into the record,the memorandum for Colonel Holbrook,
do you know a Colonel Holbrook? Did you ever have any
dealingswith him?

Captain Safford: Nﬁ, sir.

Senator Ferguson: It says, "Word has just been
received from O,N.I." -- what is the O,N.I.?

Captain Safford: The O0ffice of Naval Intelligence.

ol — 3 0

Senstor Ferguson: That was the office over you?

r

o
-
"

y

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Ferguson: --"by telephone to the effect that

Ai=2AW

A
o i

the Japanese Embassy, in Washington, D. C., was reliasbly

7 C

reported to have burned its Code Book and Ciphers last

-
—

aight."
This is dated December 6, 1941,
Have you ever heard of that before?
Captaln Safford: I had not heard of that before.
Senator Ferguson: And this 1s signed "James F.

Perry, Flrst Lieutenant, Military Intelligence, Evaluation

Subsection. "
This 1s in the War Department.

Did you know Perry?
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Captain Safford: No sir.

/

Senator Ferguson: Now, if that kind of a message

- had come in, should not Communications have received it

first? Or did Intelligence get things from Communicatlions

by telephone, that did not go through your department?

Captain Safford: That apparently by-passed me

entirely..

Senator Ferguson: How 1s that?

Captain Safiord: Appafently that one by-passed me.
I do not remember 1t.

Senator Ferguson: That is a rather significant wmessage,
is it not?

Captain Safford: It is.

Senator [Ferguson: Now, who would know whether that

was dlstributed to the White House, the Secretary of War
the Secretary of the Navy, or the Secretary of State, and

: the various others? Would you.haﬁe anything to do with

the distributlon?

Captain Safford: It 1s not 1n my knowledge, and I had
' nothing to do with it.
Senator Ferguson: Was it ever distributed out of

Washington? This inforuation? Was 1t ever sent to Kimmel

or Short, or to the Phillppines? -

!
f

i
|

| Captalin Safford: Not to my knovlodge.
|
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Senator Ferguson: You had charge of a department
that not only received messages, but sent messages, did
you not? Communications?

Captain Safford: The Communications Center.

Senator Ferguson: Did you also send messages, as
well as receive them in your Department?

Captain Safford: My department only sent technical
messages pertalining to the work and methods of the work.
Intelligence was handled by the Office of Naval Intelligence.

Information such as you describe would be the function
of the 0ffice of Naval Intelligence.

Senator Ferguson: What I am getiing at, what department
would send the message of November 24 to Admiral Kimmel?

Captain Safford: That was actually handled by Naval
Communications,

Senator Ferguson: That is your department, is it not?

Captain Safford: I was not in charge of it. I was
only a subordinate officer.,

Senator Ferguson: Well, Noyes was in charge of it?

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Ferguson: Didthe top of the section handle
all messages being sent out as so-called not information
but direction orders? .

Captain Safford: That 1s correct. I did.
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Senator Ferguson: You handled those, or did Noyes

handle them personally?

Captain Safford: I prepared the messages and the

Admiral released them when available.

Senator Ferguson: Then you never heard of this informa-
tion in O,N,I., that "lgﬁt night" which would be on the
5th "1t was reliably reported to have burned its code
books and ciphers last night"? That i1s the Japanese
Embassy. Younever heard of that before today?

Captaln Safford: No, sir.

SAA A

Senator Ferguson: You knew that there had been in-
structions to the Embassy here, that is, through inter-

cepted codes, that they were to burn their ciphers and
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so forth, and their codes?

Ceptain Safford: Yes, sir.

Senator Ferguson: Is that correct?

Captain Safford: That is corract.

Senator Ferguson: I think that is shown on page 215
of Exhibit 1, from Tokyo (Togo) to Washington, December 2,
1941, Will you look at that to see whether or not that
i1s what we are talking about, Exhibit l, page 215%

Captain Safford: That is the one.

Senator Ferguson: That is tﬂe one?

Captaln Safford: Yes.
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Senator Ferguson: Now,‘wefe you familiar with the

fact that our Embassy in Tokyo was advised to destroy its

codes?

Captaln Safford: I had no information about that.

Senator Ferguson: Pardon me?

Captain Safford: I had no information about the Embassy.

Senator Ferguson: The Militaery Attache or the Naval
Attache?

Captain Safford: The Naval Attache, yes; the Military
Atteche, no.

denator Ferguscn: You had it as fer as the Naval
E.ttache wes concerned?

Ceptaln Sarfford: 7Yes.

Senator Forguson: On what date was that message sent?
It was sent, I believe, on the 5th, was 1% not?

Captaln Safford: I believe that was on the 3rd.

Senator Ferguson: Would you check that? It 1s l1mpor-
tent after we get this message of the 6th.

Captain Safford: That messege appears on page %)
of Exhibit No. 37. It was sent on the 4th, Greenwich
time, but on the 3rd Washingtcen time.

Senetor Ferguson: So the instrument that we have Just

now read into the record would not be the foundetion of

sending that?
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Captain Safford: No.

Senator Ferguson: What was the foundation, if you
imow, for sending that?

Captain Safford: The foundatlion for that was the
message on page 215 of Exhibit 1, which you have Just
referred to, plus another message on page 209 of Exhibit 1,
wvhich may be identified as JD-1: 6984,

Senator Ferguson: Page 209? Can you help me again?

Captain Safford: Page 209. It is the first complete
message.

Senator Ferguson: "Please discontinue the use of your
code machine and dispose of it 1mmediately"? That 1is
a London message.

Captain Safford: This was to Washington, No. 2444,
just above 1it.

Senator Ferguson: The one above it, "The four offices
in London, Hongkong, Singepore, and Manila have been in-
structed to abandon the use of the code machines and to
dispose of them. The machine in Batavia has been returned
to Japan. Regardless of the contents of my circular mes-
sage No., 2447, the U.S.(office) retains the machines and
the machine codes.

"Please relay to France, Germany, Italy, and Turkey

from Switzerland; and to Brazil, Argentina, and Mexlco
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from Washington."
Captain Safford: That is the one.

Senator Ferguson: That is the one?

Captain Safford: Yes. The other one was not trans-
lated until the 5th., We did not have it at the time.

Senator Ferguson: Will you go to page 245 of Exhibit
No. 1, the message from Tokyo to Washington, December 6,
1941, No. 904, "Re my #902," -- 902 was the l4-parts
message was it not?

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Ferguson: "There is really no need to tell
you this, but in the preparation of the aide memolre
bYe absolutely sure not to use a typlist or any other person.

"Be most extremely cautious in preserving secrecy.’

Now that is the end of that message. Did you know
that message ceme in?

Captain Safford: I did not know that message came

in until Monday morning.
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Senator Ferguson: Now here is what you have: You

have, first, the pilot message saying there is going to be

& time of delivery and "we are going to send 901", which 1is

the pllot message, and tnat told us, "the Government has
dellberated deeply on the Ameiritan proposai of the 206th of
November and as a result we have drawn up a memorandum for
the United States contained in my separate message #902
vin English).”

So tnat tells us the number oi the message and it tells
us it 1s going to be in English, so in intercepting it we
Wwoula know immediately by the number 902 that we are getting
a part of the 1l4-part message, would we not?

Captain Safiord: Yes.

oenator Ferguson: So if we wanted to make haste we
7ould have the 1nrormation all in a&vance, &8 Soon as ve
recelved the message? That 1s one oi' the {irsc¢ things that
came in?

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Ferguson: And it would not be a diffiéult
thing to decipher and decode that number 902, would it?

Ceptain Safiford: Except that was in.JapanBse'and The

 Army translated it, not the Navy.

Senator Ferguson: Was the Army as good or not as good

+ in translating? Do you make a distinction there by saying
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that the Army had it instead of the Navy? Do I understand
now if one word in this message, for instance, this part
ebout 901, or 90Z, happened to be in Japunese and the other
part of the message was in English that you would have to
send it over to the Army to have translated #9G2?
Captain Safford: 904, sir.
Senator Ferguson: No. The long l4-parts message was
go2.
Captain Saftord:; I am sorry, sir, I did not understand.
Senator Ferguson: You do not understand?
Captain Saii'ord: No.
Senator Ferguson: I daid not understand you, then.
You said that if this part 901 and 902, or whatever the number
of the message was, was in Japanese 1it, therefore, had to
be sent over to the Army. I8 that right?
‘ Captalin Safford: This particular message we are talking
about, which is #9904 -~
Senator Ferguson: No, I am back now to the pilot message.
Captain Saff'ord: The plilot message was in English.
Senator Ferguson: The pilot message gave you the number
of the l4-part message, didn't 1it?
Captain Saf'ford:; Yes, sir, #902.

Senator Ferguson: So if you knew that number you would
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et once, is that true?

Captain Safford: Yes.

Senator Ferguson: 7You knew the number of the pllot
message and the number of the l4-part message?

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Ferguson: 1Is not that vhat you were looking
for that day?

Captain Safford: We were giving precedence to #902.

Senator Ferguson: Now, then, they not only told you
that they are going to describe the time of delivery of vhe
sessage and give you the number of parts, they say, T WXl
send it in 1li# parts”, and they tell you they wiil give &
sime of delivery on it, but they sent ancther message,

which you intercept on the same day, telling them not even

i to use a typist on 1t. What would that indicate to you?

Captain Safford: That that message was mest important

to the Japanese Government to keep secret until the #0902

nad been delivered to the United States Government.

Senator Ferguson: 5So that was further evidence that
this l4-parts message was & very, very important message,
and they wanted it secret until it was delivered, they did
not want even any Japanese typists working on 1it?

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Ferguson: That was known to us here in kashington?
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Captein Safford: Yes, sir.

Senator Ferguson: Now there has been considerable said
or questions asked about your abpsence on Sunday, and you
told me it was your day off.

Captain Satf'ford: That is correct, sir.

Senator Ferguaon: Were there suf'ficient personnel in
that office to intercept these messages and deliver them
to the proper transiation people?

Captain 3afford: There were.

Senator Ferguson: Now coming back To This delay again,

did you know of any other delays in delivery of these 14 paris

Captain Safford: No, sir.
Senator Ferguscn: Or the 1:00 o’clock message?
Captein Safford: No, 8ir.

Senator‘Ferguaonﬁ How do you account for those messages

captain Saftord: We did not have enough lranslators

Senstor Ferguson: How meny translators had they in

Captain.Safford} 1 cennot give you those exact rigures.

]

 We had ﬁery few.

{ Senetor Ferguson: Well, you did not have to translate

|
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Witness Saf'ford

the 14 parts?

Captain Safford: No, sir.

Senator Ferguson: Now the only one that you had To
translate was the short one tht I just read, and the one
uboﬁt the delivery, isn't that true?

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Ferguson: How many translators would 1t take
to translate those, and in how long & time? They are very
short, aren’t they?

Captain Safford: They are very short.

Senator Ferguson: You said you nad found the key so
gyou knew how to do it that day.

Captain Safford: We knew now to do it that day.

Senator Ferguson: Now take that message I just read to
you, #904, how long should it take to translate that? It
is on page 245.

Captain Safford: That should take five to ten minutes.

Senator Ferguson: Five to ten minutes. By how many
transiators?

Captain Safford: One.

Senator Ferguson: Now let us go to the 1:00 o'clock
message. Have you got the number'qf it there?

Captain Safford: Yes.

senator rerguson: What is Lhe page number?
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Captain Saif'ford: Page 248.

Senator Ferguson: That is another three-line message,
and 1t starts out "Re my #902", which is the 1% part, so
there would be another tip at least that it belonged to that
series of maésages, is that right?

Captain Satford: Yes, sir.

Senator Ferguson: And how long would it take Uo trans-
late that message?

Captain Sariford: Five to ten minutes.

Senator Ferguson: Five to ten minutes, 8o at the most
ve have 20 minutes to translate those two messages?
Captain Safford: Yes, sir.

Senator Ferguson: Now let us go to the i4th part

of the message. You will note at the top o it 1t has got

3
»
b
o
»
1
»
c
r
2
g
z
Q
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the note, “In the forwarding instructions to the radio

atation handling this part, appeared the plain English phrase
iVERY IMPORTANTY."

So you have standing out on the 14th part of the 14-parts
| message in plain English to the broadcasting station so
{ithat anyone receiving it in Communications, or anyone eise,
'}would not have to use Japanese translation or anything else,

' they could see "very important”, and it was #9027

Captain Safiford: There W&S No delay on any of' thcse

| messages, on any of the processes for which I was responsible.
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They were intercepted promptly, correctly, they were forwarded

cimost immediately by teletype from the wWest Coast, and were

decoded promptly.

Senator ferguson: Now I direct you to page 245, at the
top of the page, to the plaie English phrase “very important”,
and that was to the radio station. That would nov bé in
Japenese, would 1t¢? |

Captein Saftord: No, sir, that was :in kEnglish.

Senator Ferguson: Thaet was in English and 1t did not
- have to be decoded?

Capvaln Safford: Yes, slr.

Senator ferguson: So whoever recelved that message
R would have the flag "very important" right at the top of 1vY

Captain Safford: Yes, sir.

2
»
=
o
2
b |
»
c
3
3
:
z
3
=
C
£
0
o

Senator Ferguson: In English?

Captain Safford: In Engiisn.

Sénator Ferguson: Have you any idea how long 1t would

vo transiate that 1ith part? You told us they had the

Captein Safford: That would be roughly a hali'-hour.
Senator Ferguson: A half-hour?
Captain Safford: A half-nour, and possibiy a few

minutes longer.

senatvor Ferguson: Now ve &re going Lo another subject .
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Among these papers that you read from the other day =-- :

It nas been suggested by counsel that he had other \
witnesses here at 2:00 o'clock, so I would suggest that ve |
take those other two witnesses and stop here, becsuse i was
going to another subject.

The Cheirman: Captein, you may stand aside for a few X
minutes, untll & coupie ol other witnesses are exeminod who \
mist leave the ciuy.

The Vice Chairmen: Mr. Chairman, I assume you want o
direct the reporter to place the testimony ol these two
witnesses following the completion of Captaln Safford?

The Chairmen: Yes. 'The testimony of the two witnesses

tnet will come on novw will be placed after the conclusion

of Captain Satfordis testimony.

(The testimony of wiltnesses Beatty and Dillon, taken
et this point, will be found following the testimony of
Ceptain Safford.)

The Cheirman: Go ahead, Senator Ferguson.

Senator Ferguson; Captaln, you had in your possession
and gave to the commitiee a certain exhibit, dated May 1%,
1945, It was attacyed to a memorandum that you rsad 1lnto
the record that you said you made up in 1645. On that

exhibit I see that on May 18, 1945 you have got in pen

"delivarad to Tisuteanwn® Ccnrmardey fonneti by Iieutenant
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Commander Linn about ten hundred May 15, 1045" .

f

Will you explain that?

Captain Safford: I was asked for that and I sent over

1 by Commender Linn and he made a note at the time and delivered
it.

Senator Ferguson: On the end of this instrument you

have this:

| "g, There is one final place where written confirmation

l’. of the winds 'execute' message may exist -- the record of
|
1

proceedings of the Roberts Commission. I cannot bélieva

that they could cover up 80 completely that some mention

—
|

of the winds 'execute! did not slip into the record. First

they said I didn't know what was going on around me; now

they claim I am suffering from hallucinations. Under the

circumstances it is only felr that I be permitted to search

through the record for such evidence in order to prove my

sanity, as well as my intelligence and my veracity."

You delivered this message to Sonnett?

|

|

‘ Captain Safford: One of my officers did.

| Senator Fergason: Yes, but that was in it at the time

. that you delivered it to Sonnett?

f

Captain Safford: That was in it at the time I malled

1t to Sonnett.

Senator Ferguson: Was that becsuse of what Sonnett
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Witness Safford Questions by: Senator Ferguson

had said to you or did anybody else question your sanity

or your intelligence or your veracity?

. Captain Safford: No. He had repeatedly told me that
he thought my memory was playing me tricks and maybe I was

/

suffering from hallucinations.
Senator Ferguson: Y0 then you put it in writing and

delivered it to him with this part that I have read to you?

Captain Safford: Yes, s8ir, that was in 1it.

Senator Ferguson: Then you have -- this is in red
pencil "see testimony of Colonel Fielder and Colonel Bicknell
December 24, 1041." Was that on at the time it was delivered?

Captain Safford: That was put on afterwards, 1n
December 1945, shortly before Christmas, after I had been

permitted at length to read the testimony given before

the Roberts Commisslion.
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Witness Safford Questions by: Sen. Fergusaon

| Senator Ferguson: Now, did Scnnett ever call you up or

| questiop that part of the wmemo that you had delivered to him,

| number 97

J Captain Safford: He never disoussed that specifically
with me affer that. The next time I came over he made some

remark that he didnot want to give that to Admiral Hewiltt,

though he would if I insisted., I told him I was only trying

! to assist and I was not trying to run that lnvestigation, He

gave 1t back to me and I made a notatlon as soon as I got

‘ back to the office of the date at which it was returned.
l Admirsl Hewitt never «Q1d see that memorandum,

} Senator Ferguson: Well, then, you have written acrose

i the faoce of 1t: "Withdrawn on May 18, 1945 at the suggestlon
' of Lieutenant Commander Sonnett. Returned for posslble use

at the next (?) investigation Pearl Harbor, L. F. Safford."

| Captain Safford: That was iretained“, gir.
t Senator Ferguson: Pardon?
| Captain Safford: That was "retained’,

SJenator Ferzuson: Now, then, do I understand then
that this did not reach the possession of Sonnett or d4id he
| have 1t to read 1t?

F
! Captain Safford: He did have that about three days and

| read 1t and then suggested that I withdraw 1t, though if I

| lnsisted he would give 1t to Admirsgl Hewitt. 1 withdrew it,
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Witnese Safford Questions by: Sen. Ferguson
I é

| He had read 1it.

Senator Ferguson: So he had 1t from the 15th %o the 18th?

| Captain Safforad: Yes, 81r.,

\ Senstor Ferguson: And the only conversation you had about

1t was what you relate now?! o}

|

Captain Safford: And the other conversation was that I

would not be permitted to inspect the recorda of the Robertis

| 1nwestigation; that was out.

|
{ Sanatof Ferguson: W41l you read that,‘pleaae?

\ (Answer resd.)
|

‘ g enator Ferguson. Well, did you have any conversation

with Sonnett about inapecting the recorde of the Roberts 1ln-

| vestigation?

Captain gafford: None other than that.

| genator Ferguson: Just that part?

Captain Safford: I had requested 1% 1n writing and he

gaid it could not be done.

Senator Ferguson: When did you request 1t 1n writing?

- = = W -
A ——

Captain Safford: In my last paragraph.

i Senator Ferguson: On, 1n this instrumentf

| gaptain Safford: Yes, 81r. That was the only tlme.
‘![ Senator Ferguson: Did he say anything to you 1n any
|

of the conversations about the wind exeocute message’

Captain Safford: We would discuss other matters aud
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Witness Safford Q uestierns by: Sen.Ferguson

|
always get around to that questlon.

denator Ferguson: What do you mean "get around to 1t"?
Captain Safford: 'YWell, 1 belleve he would lead up to it

| or sometHing, It kept oropping up in the oconversation.

!
]

w Senator Ferguson: Did he tell you why the Navy were
making the Hewltt investigation?

| Captaln Safford: To see if they occuld reconcile confliot-

able before, particularly Captaln MoCollum and Admlrsl Wil-

|

1k1naon.

| Senator Ferguson: D1d you discuss what the reconoiling |
testimony was that you dild want to reconcllel?
Captaln Safford: It was largely 1ln regard to the winds

message. There were other matters which did not particularly

-
1 ¥
S . TRl it S i 5.

concern me. All of these things on which I presented memo-

I e B

randumd were not olear in his mind, at least, what the signi-

l

ficance was, and I spent a lot of time preparing those to do
|

my best to s tralghten them out from my pelnt of view and from

{ what I knew.

| fied that there was no wind message?

i Captain Safford: I belleve that he told me that I was

Senator Ferguson: Well, now, that wes on Mgy 18, 1945,
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Questions by: Sen.Ferguson

Did he tell you or mention to you that on the 6th of June
1944 that Admiral Royal E; Ingersoll, United States Navy, an

Admirual, had been asked thils question:

“68. Qe During November or December, 1941, were
you cognlizant of a speoclal code which the Japanese had
arranged under whloch they were to inform their natlonals
cencerning against what nations they would make aggres-
8ive movements, by meansg of a partlal weather report?

"A, Yes, I do recall such messages.

"Q 69, Do you recall having seen, on or about 4
Decembsr, the broadcast direotive,; thus glven, indicating
that the Javanese were about to attack both Britain and
the Unlted States?

"A., Yes,

"70. Q. Do you know why that particular informa-
tion was not sent to the Commander-in-~Chief, Pacifio?

"A; 1 do not know except 1t wase probebly supposed
it the intercept stations in the Hawallan Islands had
also recelved thls broadcast. However, it may have been
becuuse of g message sent in regard to the destruotion
of Japanese codes which had been sent %o London and
Washington whioch indlcated that war with the United

States and with Great Britain is imminent."

Did Sonnett ever call that to your attention, that
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Admiral Ingersoll had sald thatt?

Captain Safford: He did not.

Senator Ferguson: I am reading that which is in the Hart
| report. Now, were you told that by Mr. Sonnett?
Captain Safford: I was not,.

Senator Ferguson: Do you know what Admiral Ingersoll

qnould be talking about there other than the wind code inter-
oept execute?
Captain 8 afford: Nothing else at all.

| Senator Ferguson: Now I am zoing to read you Admiral

}lIngersoll'a testimony f rom another hearing, not the Hart hear-

| Ing at all, and I would llke to have the original so that we
|
"oan get the date, This 1is the Navy. 1 want to find out the

| date he testified. I cannot find it but I will put it ir the

| re cord later, when he is testifying before the Pearl Harbor

Navy Board of Inquiry. It 1is a different investigatiecn. The
one I read from to you was the Hart investigution and this 1is
?rln the first Navy. It 1s af ter Hart.

"Q. Can you remember under those cirocumstanoces

what this doubt was" --

” I think I wlll go back fur enough tec olear up that ques-

| tion, ;
|

"Can you state whe.her or not this Anformation was

| disoussed by you and the Chlef of Naval Operaticrns, Ad-

|
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)
2 miral Stark?" ".._
. 3 Going back to 35,
1 "A I 1on't rererber whether it was Aiscussel 'uit.h

Adriral Stark or not."

&

G "S6. Q. Did you take any action yourself as a

7 result of the information that was contained in this
8 1oourent 157
0 _' "A. As far as I recall, we took no action on this 1
10 Alspatoh at that tlwre, because, as I have stated before,

5 i I believe there was some Aoubt in the winds of the :
o : .
. : 12 translators as to Just what the translation should be.
; S | "37° Q. Can you rererber in substance what this ':
2o | oubt was? ,
E e "A, Nopy I 40 not recall, exoept that there was ,.

16 | sore 1oubt as to whether they had1 an exact translation--

7|, a Alfference of opinion arong the t ranslators as to what

8| the Japanese woris meant. i
1o | "38. Q. Can you recall whether this Aifference "
20 of opinion relatel to the subjeoct of a declaration of ‘

war or whether 1t related to severance of nezotiations,

22 or what the dlscussion was about -~ can you reremrber
23 that?
24 | "A. No, I won't rererber that point now.

25 | "39. Q. On or prior to 7 December 194]1 411 va




10,161

- Wltness SafforA Quee: ioms by: Sen.Ferguson

recelve any information as to whether or not code woris
had been recelved in the Navy Departwent which would put
in effect the éctlon conterplatedl by the socallel 'winds’
ressage’?

"A. Yes.

"40, Q. Will you state the clirocumrstances?

"A., I recall that sore tire I 111 see the messages
which were supposed to put this 'winis' ressage, traﬁa-
lated on the 28th, into effeoct. I 4o not recall whether
I s aw ther priof to Decerber 7 or afterward. If Iesaw
ther pricr to Deocerber 7 I ar quifte sure that would have
been considiered confirrmation of the inforration which
had previously been received ani1l which hail been sent to

the Fleet on Decerber & or Decerber 4 regariing the Ade-

<
be
)
o
3
1-
.
-F-l!
2
>
~
-4
G
" 5
o
i

structlion of *es at lLonion, Washington, Manlila ani else-

where, which indicatel Adefinitely that war was 1irprinent.

"4, Q. Can you reocall whether or not on or before

7 December 1941 any action was taken in the office of

Chief of Naval Operations as a result of the information

ocontalnedl in this exeocution of the 'winis! code which you

state you saw?

"A, As I stated before, I 10 not recall when I saw

the ansawer, whether it was on or prior to Decerber 7, or

whether it was after December 7. If 4t was after Decemrber
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? there was no purpose in seniing it out. If it was be-
fore Deoewber'7,}1 think it was not sent out because we
consiiered that the iispatch sent to all fleets regariing
the 1estruoction of ocodes was arple warning that war was
irrinent, or that Aiplomatic negotliations wevre golng to
be broken off, ani that this Aispatch was only conflrmra-
tory. -

42, Q. Di1 you have any knowledge of the location
of the 1lspatch or of the inforration whidh conveyed to

you the execution of the 'winis' oode?

b;
»
T
o
»

"aA, I have no knowledge regariing the loocatlon or
A1sposition of any of these dAlspatches, as I have seen

none of ther since Decemrber 1941l."

D O 'NOLONIHKHSYM "NVyd




Witness Safford Questions by: Sen. Ferguson

Now, that wus the testimony gilven on August the 3let,
1944, Did Mr., Sonnett call that to your attentlonl
| Captaln Safford: He did not,
denator Ferguson: Now, he sald he did not see any of
these messages after December 1941, Now, let us take the mes-

sage in exhibit 1, the so-called regular message of the weath-

er, Do you know what I am talking about? The one that they

had some trouble about translating.

Captain Safford: Yes, silr,

Senator Ferguson: That is on page --

Captain Safford: 154 and 155,

Senator Ferguson: No, that 1s Cirocular 2353.

Captain Safford: Isn't that what you have reference to?

3
»
2
(o)
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Senator Ferguson: I am talking about the one that ocame

' in on the 7th or 8th., They thought 1t was a wind execute.

| It 18 on page 251, the tep of the page. It i1s dated the 7th

| of December 1941, (Reading)

" (Plain Japanese language using oode names)

"Circular #2494

"Relationg between Japan and England are not 1in
accordance with expectation.”
Captain Safford: That was not the winds message. That

i wag in the hldden word oode.

Senator Ferguson: Yes, but d1dn't anme nannlae +hink: th-=
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Witness Safford Questions by: Sen.Ferguson

that was a wind message?

Captain S afford: There has been some cenfuslen over

that.,
Senator Ferguson: Pardon?
Captain Safford: There has been some canfuslon over that.

Over that, Well, now, when d41d that

Senator Ferguson:
oomeilnto the Navy Department?

Captain Safford: That was received a little after 10
A.M. and had been distributed to everybody in the Navy at
least and to the White House and State Department by 11 A.M,
on Sunday, December 7, 1941,
Senator Ferguson: What was wrong with that translatlon?
Wasn‘t there some trouble over the translationf?

Captain Safford: The translatlon was hurrledly made and

the word "United States'or "U.S." should have been included

in 1¢t,

Senator Ferguson: When did they make a correctlon of

thatt?

Captain Safford: I do not know,
Senator Ferguson: Well, 1s the language "not 1n acocord-
ance with expeotations", is that not a correoct lnterpretation?

Captaln Safford: That was the translatlion glven by

the Navy for the so-called hidden word code, which was the

vehlicle for sending this information. At a later date 1t was
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Witness Safford Questions by: Sen,Fergusaon

pointed out to me -- this 18 1944 -- that the Army transla-
tion of hat was somewhat stronzer, but that stronger transla-
tion was never distrlibuted.

Senator Ferguson: Well, now, did you know of this mes-

sage, Ciroular No, 24847

Captain Safford: I had known gbout that since the 8th
of December 194l.

Jenator Ferguson: And where was 1% kept?

Captain Safford: That was kept in the flle along with
the other translations of intercepted diplomatic messages
which came in code.

genator Férguson: Well, you made a statement yesterday
or the day before that they could not have been talking about
this message because 1t wgs not 1n the Navy Department. What
message were you talking about? I thought you were talking
about this message that I am now showling you on page 251 .

Captuin Safford: 1 was not talking about thls messaze
at all, .

Senator Ferguson: 'What message were you talking about?
You made an answer that indlocated that the message was not

in the flle, i1t was not in the Nawvy Department untll 1944,

What message we re you talking about?

Captainsafford: I am falking about a translation or

a peasihle translatlon whioh somebody in the Army pointed out
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to me in 1944, It was not an offlclal translation benause
it had never been distrilbuted.

Senator Ferguson: %hat messaze 18 that that was never
distributed? .

Captain Safford: This same message. It was simply an

independent translation made at some later date.

Senator Ferguson: So Admiral Ingersoll could not have
b 5w I
seen a code, a winds ocde exeocute messaze with the"Unilted
| States" on in the Navy Department in December 194117

Captain Safford: That 1le correct, sir,

Senator Ferguson: Beocause they never had one that con-
| tained the "United States" until 1944 as far as Ciroular No.

2494, December the 7th, 1941 was concerned?

s
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Captain Safford: Yes, slr,

Senator Ferguson: So'that 1s clear,

Capt ain Saffordi: Yes, 81T,
Senator Fergugon: Now, you have been askel mny ques-
tione on the sublect of whether or not you saw this exeocute

me ssage. Now, at this late tire 1in your exarination are you

poglitive that you 111 see such a ressage’
Captaln Safford: I ar positlve, Senator.
Senator Ferguson: 1Is there anything that you want to a1A

to any of your testimony or subtract fror in relation to the

faot that yor positively andi without any 4oubt in your mind
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le

saw the exeoute message on or about the 4th of Deocerber 1941

. 1 an1 priocr to the tire of the fourteen part mressaze and the

1 attack?

3 Captain Saffori: That is exaotly correct as you have

—
=1

stated 1t, sir.

T Senator Ferguson: There 1s no Aoubt then in your minA?
8 Captain Safford: There 18 no 4oubt.
B | “SBunateor Ferguson: Are youfarlliar with & ran by the

10 namé of Pettigrew, Colonel Moses W. Pettlgr ew?

1 S Captain Saffordi: I 4o not know hir personally.

12| S enator Ferguson: Well, I want to real you sgomethlng
5 || from an affiiavit of his, end he maie this affiiawt on

"' | the 13th 4ay of February 1945. (Realing)

AONIMASYAY "IiYd O Qe A

cal "Phat someone whom affiant Aoes not now recall

o &3 "NO

| showel affiant on or sbout the 5th of Decerber 1841 an

L# irplerentation intercept which had been recelved from

V2 the Navy an? which iniicated that Japan-U.S. relations
Lol ware in danger. That in view of the p¥lo». intercepts

which had been reaidl by affiant he took the irplerentatlon

=1 messaZe to mean that anythlng ocould hgppen and, conse-

quently, he hai prepared that Alspatoh to the Asslstant

23 | Chief of Staff, Healquarters G-2, Hawallian Departrent,

Honolulu at the r equest of sowreone whomr he loes not now

.; . recall, a esoret ocablegrar a ocopy of whion 1is attached. "

&
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Now, what oould Colonel Moses W. Pettigrew, M.I.S. be

talking about there if it was not the intercept mressaze that

you olailm you saw?

Captain Safford: It was the same intercept winis mes-

8aye.

Senator Ferguson: And attached to that 1s this: The

|

exhibit attaohedl is the Rochefort messaze:?

"This is sent on No, 519 12=5
Decerber 5, 1941

"Assistant Chief of Staff, Headquarters G-"

OHY A

Hawailan Department, Honolulu, Territory Hawall.

Wivd W

"Contaot Corranier Rochefort imredlately through

SY M

Corraniant 14th Naval Distriot regariing broalcasts from

Tokyo reference weather. Miles."

3 Q 'NOLDNIM

Now, that is what he attaches to his affilavit and that

18 in the Arry. Now, could they have been talking about the

» essage on paze 251 of exhibit 1 that came 1in on the 7th,

becsuse the Rochefort message 18 going out on the 5th?

Captain Safford1: They ocould not possibly.
Senator Ferguson: Now, A0 you know of any other message
that Pettigrew could be talking about 1n that affidavit?

Captain Safford: I have never heari of any other mes-

sage that Colonel Pettligrew ooulA have been t alking about.

Senator :Ferguson: Ani I went to real you " Top Seoret
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> |! Navy", of Adriral Turner, question 86:

3 "Q. Referring to this so-ocalledl 'Winis' mressaze,
] are we correct in unievstaniing that you hal no know-
& ledize of any exeoute of that ressage 1esignating the

0 objJeotive of Japan?

7 "A. I will correct ry previous answer on that.
8 AAriral Noyes called1 me up on the telephone. What Aday
‘u or tire of 1ay I 1on't recall. I think 1t was on De-

10 || cerber 6. He sald sorething like this: ‘The Winds res-
FE s age came in,' or something of that sort.
3 "87: Q. Di1 he vreport to you what the ‘Winis' mes-

'y sage meant andl what it was interpreted as?

L 1 "4, Yes.

N 88, Q. Was the Chlef of Naval Operations aware

s 0 "NOLDNI=SY M 10

16} of that, either fromr inforration fror you or otherwlse?

17 | "A., Not fromr me. I believe A4riral Noyes informed

[ 3

him,
i 9)

" "890., Q. Was any discussion had as to the import-

20 ance of seniing that reply to the Corranier-in-Chlef,

— — —
.

21 Paciflo?
e "A. . Not so far as I know. I 414 not parti-
23 oipate in any such Aiscussion. I assured that the Com-

24 | manier-in-Chief hai1 that."

| Now T want to resd s couvple more answere.
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“4iplomatio relatione ani probably war.

10,170

"Cross exarinel by the interested party, Alriral
Hatol1 R, Stark, U.S. Navy:

" 93 Q. AAamirsl, referring again to docurent 15
of Exhibit 63, which is the message whioh set up the so- ¥
calledl Winds ocode, 10 you recal! whether or not you haAd
any feeling that the execute of the Winis codle meant
that war would necesgarily follow between the United
States and Japan or whether the execute of the WinAs |
resgazge werely meant a break in Alploratlo relatlons
or a strain in 1iploratio relations between the Unlted

dtates ani Japan?

"My impression was that 1t was at least a break 1n

"Reexamrined by the court:

"94, Q. When youheari the news fror Adriral ¥
Noyes that an execute of the message ha?l been recelveil,
444 you ocongider that it was of such high signiflicanoce
that action should be taken imreAdlately to t ransmit that
inforration to the Comrmrandevr-in-Chief, Paciflor?

tA, No, I assumed that he hai it. On Friiay there
was a Alscussion between Adriral Stark and Adriral Inger-
soll and me on the general sltuatlon,

ng5, Q. Friiay, Decemrber 5?7

"A. There was a 4dlscussion among the three of us,
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anl we all felt all necessary oriers haid been issued to
all echelons of corrand preparvatory to war ani that noth-
ing further was necessary."
Then this 1s: "Reoross-exarinel by the interested
party, Rear Adriral Husbani E. Kirrel, U.S.Navy (Ret.)
"96. Q. In this information which you receivedl from

Adriral Noyes as to the reoceipt of the execution siznal

of the Winds code systemr, was 1t‘your*unﬂevataniing'that

1t referred to United Btates-Japanese relations?

"A. Yes.

" 97. Q.. Was it at any time before the 7th of De-
oémber that you receivedl information that the Obrranier-
in-Chief was not receiving this 1ecrypted, intercepted
Japanese dlplomatlo trafflc, or was it after Decerber 7,
1941, that you reoceivedl that inforration?

"A. I have never reoelved such inforration. I have
never been informedl that the Corranier-in-Chief, Pmoifio
Fleet was not 4eorypting the 4iplomatio 4lspsatches."

Ani then he 1is re-exarined by the court.

Now, 411 Mr. Sonnett ever ttell you or relate that kind of
testiosony to you?
Captain Safford: I‘iaa never told1 that at gll,

Senator Ferguson: Di4 you ever know of that testimony

before I resdi 1t to youf’
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Witness SafforAd Questions by: Sen.Ferzuson

Cart ain Safford:; After this investigation correnced the

15th of Decerber 1945 or later and also in January of t his

year I was perrittedl to exarine the recoris of those previous
Pearl Harbor investizations. That waes the first time I knew }

what other witnesses sald an1 was the first tire that I 414

not know that I was staniing alone against the world in my
test irony.

Senator Ferguson: Well, now, Adrivral Turner appeare?l
before this corrittee and on page 5384 he testifieq:

"Aqriral Tumner" -- I have to go back a question 80

that we ge?l _the run of this. This is on the bottor of page
5383. (Reaiing)

"Senator Brewster: On the Winds me ssaze, I wantel
to clear up‘ a little qr your testimomny from your formrer
staterent.

"At that time you said in your exarination, Alriral
Turner, if I may quote fror the questions 'whioh were askeq
you on page 1006

"tTn this inforration which you receivel fror Al

miral Noyes as to the receipt of the scout’s signal

of the Winis code syster, was it your unierstamiing
1t referved to United States-Japanese relations?’

"Your answer at that tire was, 'Yes'.

®"Ae T understand now, you fsel you got 1t aomewﬁat
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i Witness Safford Questione by: Sen.Ferguson

clearer?
| "Adrivral Turner: Was that before the Navy Court of
Inquiry, Senator?

"Senator Brewster: Yes.

"A4rival Turner: That 1s correct, because up until

the tire I retureed to San Francisco about two months
ago I thought the entire thing in that Wind wmessage was

suthentic ani1 that they had merely male a ristake about

that *North Wind so and sol.

g — ==

*On t alking to some of the offl cers who had gone

into 1t in San Franoisco, why, they sail1 1t had been

found out later that that was a false broadcast pickel

out of the orilnary news, but i1t was news to re at that

|

s

|

| timre.
|

l "Senator Brewster: That 1s all,"

Mr., Murphy: Will the Senator yleld?

Senator Ferguson: Yes.

Mr. Murphy: The question was asked of the wiltness
{iwhether or not Mr. Sonnett had inforred hir about the Adriral
| |

Tuener test imony. The fact ie that on paze 96 of the Ap-

penilx, which 1s the Hewitt veport, they clted the Turner

testirony but nevertheless founi there was no wimis exeoute.

-

Senator Ferguson: Now, we have Aqmiral Turneris

!

i
|
|
|
{

' testirony here as well. I want to give you that Ain reletlon
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10,174

Questions by: Sen.Ferguson

to the other.

Now, 4141 you or 411 you not reail the Adriral Turner tes-

tirony?
Captain Safford: I 40 not recall reading any of the tes-

tirony before this comrittee except what appeared 1in the

| newspapers.

Senator Ferzuson: Were you here when Justlice Roberts was

on the witheas stani?

Captain Saffori! I was, slr.

Senator Ferguson: You heard the two quest ions read to
hir in relation to this ocode wessage, 111 you?

Captain Safford: I heard1 ther but I 4o not recall what
they were.

Senator Ferguson: You 40 not recall them?

Captain Safford: Well, I --

Senator Ferguson: What 4o you want to say? .Do you want
to answer 1it?

Captain Saffori: No, sir, I cannot answer 1t.

Senator Ferguson: You just 411 not hear?

Captain Saffori: I 4o not recall speocifically what they
were. There were questions askel ani he answered them.

Senstor Ferguson: Well, I will get this clear, so that

there 0 an be no mistake on what cole messaze you were talking

gbout or what the people were tlking ebout in 1t. (Reating)
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Witness Safford

-

10.175

Questiona by: Sen.Ferguson

"The Chairman: It has been reportedl to me that about
ten days be fore the attack a ocode was 1ntarogpt3‘l which
ooull not be broken but it was forwardiel to Washington to
the War Department to be broken and the War Departrent
found out 1t could be broken ani 111 break 1t an1 found
out 1t contalined three important esignal words whioch woulA
U reoct the attak on Pearl Harbor and1 that the War De-
pavtrent subsequently interocepted over the radio those
three signal woris and1 forwardied ther tc the mrilitary
foroces here as an indication that the code hail been fol-
lowedl an1 that the attack was plannei."

Nowi. , 10 you know of any other three woris prior to the

7th, - not incluiing this one of the 7th -- but prior to the
7th, of any three word messaze other than the wind codle mes-

sage’

Captain SafforA: No, sir.
Senator Ferguson: You know of none?

Captain Saffor1: I know of none.

Mr. Murphy: Now will the Senétor ylelA?

Senator Ferguson: Yes.

Mr. Murphy: What about the hattori ani minari and the

other one? Weren't t@ose three wor1aga? "Nimami" was the

Senantor Ferguson: Oengrecorsn, are you asking hir a

-
L]
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Witness Safford Questions by: Sen.Ferguson

question?

Mr. Murphy: No, no. I was Just suggesting the three
woris. There was one, " Ninami" --
Senator Ferguson: I mean 40 you 8till want the answer to
1t7
Mr. Murphy: No, I am not asking the witness. I ar just
suggesting 1t to you.
The Vice Chalrman: Go ahead,
Mr. Murphy: Go ahead, Senator.
Captain Saffordi: Exouse mwe, Senator. I thought I was
askel the question.
. Senator Ferguson: You thought there was a question penAi-
ing? |
Captain Safford: Yes, eslir, anil I was looklng up the
answer,
Senator Ferguson: Vell, now, Congressman, have you got

a question?
Mr. Murphy: I will hold it.

S enator Ferguson: Oh, you will pursue it later?

Mr. Muvphy: Yes.

Senator Ferzuson: He will zet to 1t later andi present

1t and1 dlear the t hing up.

How many times since Pearl Harbor have you contacteAd

General Short?
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| Witness Safford Questions by: Sen.Ferguson

Captain Safford: I have never seen General Shovrt exoept

in this roor. I have never talkedl to him ani have never writ-

ten to him,

Senator Ferguson: HEA you been in contact with Adriral

| Kirmel?

Captain Saffordi: I have seen AAriral Kirrel, as I pre-

viougly testified,on the 218t of February 1944, The I saw
" him next when I went in and took the witness stani as & wit-
| ness before the Navy Court of Inquiry.

Senator Ferguson: Had that been the firet tlre after Fearl

Harbor t hat you. saw him?

i %

Captain Saffori: Yes, 81T,

3enator Ferguson: And how rany times sinoe that have

you seen him?

»
e
r
-
»
s
0
Bl
Q
2
-
-
n

Captain Saffori: I have probably seen hir half a Adozen

? tirea in Washington,

Senator Ferguson: Hadl you hal any conversations with

hir about this trial?

Captain Saffori: In a general way.

denator Ferguson: As to what your testimrony would be?

— — T

Captain Saffori: As to the f act that ry te-<tlrwony was

just what I had given before; I was not making any changes.

- —— W i e Mg R e g T W ———

Senator Ferguson: Is that the substanoce of your conver-

e

sationa’?
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Captain Safford: That was the gubstance of ouyr con wersa-

<

3 || tions.

-
o

Senator Ferguson: Now, you rentioned a long -~ you 4e-

soribed it as long, or it has been 1ecorlbe?d as & long meesage

j ¢ | Arawn up by MoCollum.

daptain Saffordi; Yes, s8ir.

— A —
—— i

8 Senator Ferguson: Did you read that regsaZe’

Y

o w E—
-_——— =

Captain Saffori: I real it page by pare.

10 Senator Fergueson: Can yout ell me what was sald which

———— ——

; 1 !l would indicate why somebody in the Intelllgzence Depatitwrent llke

MoCollur wag wanting to get other than inforration out, want-

— i —— . S——"

int to get an orier out to the Fleet?

i o ar

LT

' daptain Safford: This was inforration of i eveloprents

o || punning back at least a month, probably more. It was very

3 O NDLON

by oomplete ani very well thought out. After all this tire I

' oannot give many of the details except the very last end,

— —— o —
- -

(5

which 1s the part that interestei mwe mrost, because the very

1s8t, you right oall it, paragraph, there waes a sentence

20 || tneve, was what sp peared to me the sare information that

' - ! hal been put on as the t ranslation of the winis code. That

18, we were to have -~ Japan was gbout to 1eclare war on the

e o

United States, about to Teclare wavr on Englend, 4incluiing the

S - g =
—

— —

ﬁ Netharlanis East Indlss, ani so forth, and would raintain

' hegae with Rnagla. ond the laat aentence, as I veoall 1%,
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Co

ad1e1 the forecast or evaluation "war is 1bm1nent', Every-

7 || thing up to that last sentence hal been pure inforration. The

1 only plece of evaluation was the very last sentence, "War 1is
j 5 irrinent.* There was no orier or Aireotive to 4o anything.
4 0 Senator Ferguson: It was inforration then?

7 Captain Safford: Inforration, sir.

8 | Senator Ferguson: Well, now, can you give us t he sub-
0 8tance of the other part of the wessage, what was he convey-

(0 | ing?

Captain Baffor1: Information showing the progreasive de-

-
TUY M

terloratioy of relations between the UniteA States anAd Japan

TINyd @
{

an1l of the sure indications, such as the withirawal of mer-

—
- - s
R Ll I ————

1 4 .

1

chant ships. I believe Captain McCollur has testified about

—

1o

| other things. I cannot go into 41etall, Senator: 1t is too

3 G Nl:l:}hll“:l JM

- -
e

91 lone azo.

Senator Ferguson: I Just askedl you the substance. Will

. |
b iyou look at page 204 of exhibit 1? There is 2 messaze there

| prom Tokyo to Berlin Aated Noverber the 30th in three parvts.

- — — -

. Lt shows that you only 1nteroepteiftwd parte, 1 an1 3, The

I

. 2t gnird part iniicates that there was sorething in between anq

|

|
o> |
T

Iwas missel by someone. (R eaiing)

e "1f, when you tell ther this, the Germans and Ital-

lane quegbion you about our asttitude towari the Soviet,

, y % : Akre AW hem o ) i P A e trer -
say “het wo havs alve-ly olariiiel our elrid Auie towari the

LR AR RS R G I S I T i S e R R S S A TR e ek AR v T i

-
-
e e AR e
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10,180
Questions by: Sen.Ferguson

Russians in our statement of last July. Bay that by ourv

present moves southward we 10 not mean to Télax our pres-

sure against the Soviet ani that 1f Russia jolns hanis

tighter with Englani andi the United States ani resists us

with hostilities, we are realy to turn upon her with all

our might:; however, right now, it 1s to our advan tage

to stress the soutﬁ," arﬂ so forth.

Doesn't that indicate that you are going to have war with
the Unitsd States and not with Russia unless Russla ocomes inY

Captain Safford: Yes, sir. That puts Rugsla out of the

| war with Japan.

Senator Ferguson: | Well, now, that being true -- that wae
translated the 1st of Decerber. ™hat wes received on the 30th
of Noverber, Hsin't you all the knowledge that orre in the
so-callq'i execute wind messaze? Why 4i1 you want to wealt ani
if you had that inforration ani which is set up in the Tiret
part: (Reailng)

"Say very secretly to thewr that there 1s extremwe
qanger that war mey suidenly break out between the Anglo-
Saxon nations and Japan through sowe clash of arrs ani1 a1l
that the time of the breaking out of this war may comre
quicker than anyone dreams."

Didn't that zive you warning t hat there was zoingz to be

" war between the United States ani Japan and Britaln anl Japan

- —
‘-l"_a- -

—
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Witness Sﬁfforﬂ Questione by: S8en.Ferguson

' and not Russia unless Rusgla came 1in?

| Captaln Saffori: That e a waming also.

F =
-—

1 Mr. Richardson: What wagsthat last answer?
5 (Angwer read.)

g Senator Ferguson: But 1i4n't it glve you everything that

-4

you got in the code? Now, I ar not saying anything about

t what the emrbassles were going to get, other embassles, but

o ! 414n't they give to the United States heme 1in Washlngton the

ty whole answer?

by Captain Safford: It gave a comrplete verlflocatlion or
= proof of the winds me seage -- of its evaluation I mean.

13 Senator Fevrguson: Now, what happened to part 2 there?

4 | That would be a very important message, would it not? AnA

15 what 1141 you 40 to try to findi 1t?

ta | ~ Captain Safford: We receivel parts 1 ani 3 fror Corregl-

--'- #u:l_i-- e

L7 1or for forwariing. While we were working on ther we re-

3 || celved a messaze from Londen which sald, "We are forwariing

| 1)

- parts 1 and1 3 cof Tokyo to Berliln, Serial No., 985. Have you

J0

got part 27" And the answer was sent back to the effeot

|
. - 1‘, that w e were sorry, that we 4114 not have part Z. That was
i our lack of --

3 Senator Ferguson: Wnat message 111 you real me there?

24 | What peze 18 it on? Diil you read a messaze there?

Capt ain Safford: I er tellinzg you the substance of &

#

|

\

]
[}
| ®
L] -
s
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Witness Saffori wuestiogs by: Sen.Ferguson

ressaze that was receivel fror Lonion.

| Senator Ferguson: Oh.

Captain Safford: It was relative to this Tokyo to Berlin

| No. 985,

| Senat;r Fergueon: You were looking at a paper ani I
1thought you were reaiing it out of a book.

Captain Saffori: I was checking the nurber to see that
I 411 not rake a mistake. | ,

Senator Ferguson: Well, now, 114 you inquire fror Eng-
1and again to see about that, ae to whether or not they gotl
| that part 27
I Captain Saffori: Englani had alresdy askel us for it
anl we toldl ther we 4111 not have it. If they hal had part 2

they would have sent 1t along with parts 1 an1 3. We rale a

very careful check of the incoming t raffioc fror all our sta-

' tions ani part 2 simply, - we hai falled to get 1t, the sare

| as Englani hai.

Senator Fergzuson: Di4 that happen often, Captaln?

Captain Safford: It happened often enough to be very

|

A1istressing. It was not at all uncomron to have a hole 1in
' messages, inocomplete parts, sometires the it was the first

part missing, sometimes 1t was the last. It was ugually at

one end or the other rather than the ridile.

F
|
| Senator Ferguson: How 4o you account for that? Was 1t

|
.
|
|
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raiio reoception?

Captain Safford: Radlo reoception, interference anl sore-
tires they weve allowed to send one part of a Eessaz,"e ov er
one civcuit and snother part of a message woul1 go over an-

other cirauit anil iue to somre combination we could get the

one an1 not the other.

genator Ferguson: Then in effeolt you 441 rot purport to

be absolutely certain that you were zetting all of the Jap

resgsages’

Captain Safford: We could not, siv anil we kept on

telling our stations to that effeot. We were enieavoring to

zet a8 ruch as we couli but we could not guarantee a hunired

3=
-~
c
v
T
-
L.
'
o
.
'S

per cent performrance.

' I

Senator Ferguson: And when you woulAd Aeliver these raw
ressages o the various offlces you were only trying to “e-
11 ver those that seeredl important to yocu?

Captain Saffori: Yes, slr.

Senator Ferguson: You 4141 not Aelliver all that you

{nteroepted but you i elivered all that geerel important?

Captain Safford: And particularly those that geerei im.

portant to the White House ani to the State Department.

Senator Ferguson: And 1s there any Aoubt but some of

these messages in Numrber 1, Alplomatioc, ani 4 8o in Nurber

2, tne ehip woverwnte, is Thare any Aoubt that all Those
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!

10,184

Questiones by: Sen.Fargusdn

A | House and State Department? Do you know what exhibit 1 1s?

5

(i

1)

10

L1

I.4

15

'\-
11}

11

20)

Captain SafforA:
Senator Ferguson:
Captaln Safford:
exhibit 1 was sent to
Senator Ferguson:
Captain SafforAd:
Senator Ferguson:

It 1s ship moverents.

I have exhibit 1 here.
Yeso
I feel certain that everything in
the White House and the State Department.
Doyou know what exhibit --
Wailt a minute., What 1s exhiblit 27
Exhibit 2 is the large yellow one.

Itis Japanese messages concerning mili-

tary installations, ship moverents, ani so forth.

Captain Safford:

A larze part of exhibit 2 probably was

not sent to the White House or the State Department as they

were not inte resteq.

They were sent up to Naval Interlligence

anl they deterrinedl the subsequent Alstribution of ther.

Senator Ferguson:

All rizht. I will show you sore an<

gee whether or not they were sent. On p-oze 12, Con you an-

awer that?

Captain S affori:

Se nator Ferguson:

I 40 not know.

Wasn't the State Departwent and the

White House concerned with where war would core as weltl as

when war would ocome?

Captain S afford:

fron

L4y

ROTY s

Iea, gir, but I cannot tell you thls
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Senator Ferguson: I see. AnA you know of no 1r~e¢;o1""l|a| in
your 4departrent whidh would indlocate or any Aepartrment, to

your knowledge, - an1 I only want your knowleige on this, -

that would iniicate which one of these messages 111 go or 111

not got

Captain Saffori: There my hove been or there shoulA

have been a record in Ngval Intellizence or in Captain Krar-

er's portion of the Far Eastern seotlon of Naval Intelligence
but I 40 not haw any personal knowledige, or 111 not have.
Senator Ferguson: How favr away f ror your Aesk was Cap-

tain Kragrer's 1esk?

s
L o]
-
L ]
-
;'l
-
1
=

l‘. ‘

Captain Saffori: At that tire he was about half way Aown

iy

the corriior fror we, in the Navy Bulliling.

Senator Ferguson: Will yau look on page 227 That 18 a

2 O NOLDOMI

ressaze fror Honolulu to Tokyo Decerber the 3ri, 1941, I

believe that wae picked up by the Arpry at some station here

in Virginia, but was sent to the Navy for translation. D14
you ever see that?

Captain Safford1: I had seer that before. Krarer calleq

it to my attention on Monday, Decerber 8, 194l.

Senator Ferguson: He called it to your attentlion on the
8th?

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Wergugon: An? you hed zeen it prior to that

o i =1
L]
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Witness SafforAq Questione by: Sen.Ferguson

Captain Saffordi: I hal not seen 1t prior %o that,

Senator Ferguson: You ha4 not seen it prior to that?

Captain 8afford1: No, slr. |

Senator Ferguson: Di4 you have any conversation 28 to
whe ther or not that was translate® in the rough by Mrs.

Eizars and1 put on his 1esk on Saturiay, the 6th?

i Captain Saffordi: Just what we sald about that at the

' tire I 4o not recall. That question of Mrs. Edgars care up

|
. about two years later, when I checke# up on it, but he UA 8

' say, "Here i1s this thing, 1t 1s too late. What shouli I 4o

i
|
|
i
|
i
|

' with 4t?" He sail, "It 1s in a badl shape, we cannot hanile

l

|
|
! 1t now." Ani I said, "Well, you finlsh 1% anyhow andA turn
i

1t into the file for purposes of record, 1t might be import-

| ant." Then after 1t was aroothed up 1t 411 appear to be very

l irportant.

| Senator Ferzuson: Is that about all that you rererber

“that he said in relatlon to that particular message’

— e —

e

Captain Saffori: He asked we furtherwore, - he told me

that he hadl received it in imperfeot forr on Saturiay aftdr-

noon avound three o'olcok ani that it was & question of woik-

T o

-
A ——— L — T — - — . sm——— R —

ing on tha or working on the highly importart fourteen

parter and, therefore, he let this thing go to be finlshed

i
o —

i when time was avallable.

i
1
11
{1
L ]

¥ Jenator 'erguson:; Were all of the interprsters in the
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-

. 2 Ay and Navy s ections busy on Saturiay t ranslating?
G | fCaptain gafford: Not in the Armry, sir. I belleve they
1 all went home at about one o'clock.
3 Senator Ferguson: They all went hore in the Armry?

¢ Captain Safford: Yes, sir.

~J

Senator Ferguson: Well, couldin't Krame r have gotten

8 someone in the Army or somewhere in the Navy to translate
| this mwessage on page 22 of exhiblit 27 I unierstooq1 you were
10 || alertel for war,

L1 Captain Safford: Mr. Ferguson, 1t was my undiers*aniing
L2 that this was ruch rore than a mere translation. This 18 a

1 very badly garbled message, which had to be thought out and 1

(1 || belimve this has been in the testimony of other witnesses

'5 || before other investigations. All I know about 1t 18 quite

W A NOLADKNIASYAM TN rd U Quy N

1G :n gseconhanied an1 I would vather not Alscusse 1t.
17 ) Senator Ferguson: You know it seconi-haniedl. You wrean

18 you got 1t by hearsay f ror Kramer.

19) Captaln Safford; Krarer sail it was not a question of
S| translating it. It was a question of taking away people off
. 21 |l the purple syster onto this.

22 || Senator Ferguson: And that was given as the reason for

ed not Aecoding this message other than 1in the rough as inAil-

e cateA?

Captein Safford: Taeking it badk. I would vather let
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Questions by: Sen.Ferguson

Krarer desoribe that message than ryself.

Senator Ferguson:

Captein Saffordl: And possibly Captain Rochefort 4f he 1s

All right.

to be oalled as a witness can also desoribe 1t.

Senator Ferguson:

I would like to ask counsel or the

naval attache here if you know whether ovr not they are going

to proiuce file 70017
Cormandier Baecher:
Senator Fegguson:
Corranier Baecher:
Senator Fevrguson:
Comranier Baecher:

a book.

Senator Ferguson:

We have it here, 8ir,
You have it7

Yes.

bull I see 1t?

It is not in a file, sir. It 1s

I think the comrittee wouldl be inter-

ested in knowing what 1s meant by a file.

Mr. Richardson: We made the name "flle'".

note.
Senator Ferguson:

rmake the name "file"?

In other woris, the Navy Aces not

Mr. Riochardson: No.

Senator Ferguson:

Let us get it stralghtened out.

thias officer the ocustoilan?

Corranier Baecher:

Jenator Fercuson:

He is the present custoilan.

Maybe he ¢ an help us,

in

The Navy Aoes

Is
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Witness SafforAi Questions by: Sen,Ferguson

Corranier Baecher:; ™Captain Krarer can explain it better

than anyone else.
senator Ferguson: Well, then I will wait until Krvamer

cores on. I don't want to waste any tirwe.

|

; Now, there has just been placel on ry table here a wnes-
gsage. Will you show the wltness t his messaze? It 18 one
you 1 esoribed the other day, ‘;:hat 1t went to CINCALF Urzent
ani CINCPAC, which is Kimrrel, priority, but it went %o Hart

urzent. How Ao you account for that? How 10 you account

for the change? It wos all mavked "Urgent" you 3d .
| Captain Saffordi: The aotlon adiressess Were "urgent"
out in the Asilatlo statlon. The informration aiiressees,

+hat ig CINCAP anA COM 14 were only priority, but 1t was all

. in one ressaze blank.

| Senator Ferguson: One is marked "urgent" at the top and
E% the other one 1s marked "priority".
%% Ceptain Saffori: Yes, 8lv,
31 Senator Ferzuscn: But the one for inforration was only
| marked "priority%.
¥ Captain Saffori: Priority. -

Senator Ferguson: Now, that message wos an intercepted
Japanese messaze, was 1t not?

Gaptain Safford: That was, sir.

. Senator Ferzuson: And then it was sent out on Dagemrder
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Witness Safford Quest ions by: Sen., Ferguson

{ Kirrel, 18 that ocorrect?

Gaptain Safford: Yes, Blr.

Senntor Ferguson: So that if you oould sen1 this kind

of an intercepted message 10 you know any reason as the hea?

or one of the officers in the Gmrrunications geoction that
you would be risking any mwore 1o geni that kin1 of a messaze
out over the wires than you would to alert Hawail on the
rorning of the 7th?

Captailn Safford: None at all, eir.

Senator Ferguson: Now, I ar askinz you as " Cormrunica-
tions officer.

Captain Safford: Yes, 8lr, and I ar speaking 58 a olpher

expert with years of experience behini it. ‘'There was no

| 4anzer whatsoever 1in using our top grafde oclphers for any

I —

xind of information.

— ———

| Senator Ferguson: An4d there was no rove Aanzer of seni-~

ing out that partiaular 41spatch by MoCollumw anA réaasel by

Adrirel L. Noyes on Decerber the lst, 1241? You unievstoo?

e ———

ry question?
ﬁ - Captaln Safforl: XYes, sir.

Seﬁator Ferguson: And your answer is as an expert in

thig £12147

H| Captain Safford: Yes, Blr.

L
&
= . - 5 - . i

N a e e
-4
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' Witness SafforAd Questions by: Sen.Ferguson

Senator Ferguson: Now, so that there 1s no ristake on
this record, when you were refer~ing to a false weather re-
port, an e xecuted me ssage, you are talking about the retho4
that 1t wnas to translate or execute these three woris relat-
ing to Arevrica, Englani, ani so forth; the me ssage woull be
a false weather report, not a correot weatiker renort but a
false one?

Captain SaffordA: A false weather report, correoct, sir.
Senator Ferguson: So that when in any of your state-
rents or your languaze you are talking about a false weather
report, that dcee not inilcate, 4oes 1t, that you never saw

the report, or doces it inilcate that?

Captain Saffordi: That indicates to what I have called
the winds message in other testirony, to what I UA see.

genator Ferguson: And i1t i1s the execute part of the

winis mressaze?

Captain Safford: That 1s 1t, s8ir.

Senator Terguson: But it 1s false as favr as the weather
1s concerned in Japan, 1s that correot?

Captd n Saffori: Or anywhere else, because the actual
languaze that came over said, "North wind, south wind ani
west wini" -- I r;ean "North wind, east wind, west wini", all
in the sare manner and no places or Aireot name. It was ob-

Penort whichh no on2 couid wistakea
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Witness Safford Questions bys; 3en.Ferguson

Senator Ferguson: Now, that 1e whgt leknown as a wri-
oipher-woril, is it not?

Captaln Saffbri: It is often --

Senator Ferguson: A m®ie wordTl

Captalin Saffordi: This is in hiiden wori, ye¢s, 8ir, OT
hiilen word,

Senator Ferguson: Hii4en words?

Captain Safford: Or open code 1t 1is sometires oalleqd
because 1t appe;re 1isguised in an apparently 1lnnccent mee-
saze.

Senator Ferguson: But a hiiden word ocan be sent 1in
Morse ocode, Japsanese Morse code or internatlonal code cr by
volce, 1s that right?

Captain Saffori: Any way they want. There wss no Te-
gtriction. The messaze whioch set it up simply sald "Japan-
ese lanzuaze broadicast," ani that ocould have been in the Torir
of Japanese, written, yes, sir, as well as volce, but 1%
could not have been in Epglish or any other forelzn lan7uaze.

Senator Ferguson: It had to be in Japanese?

Captaln Saffori: It hadl to be 1n Japanese,

Senator Ferguson: Now, 40 you know of any other mes~

gages in the same way that were transmitted ani1 known as

cole word mepsages? Wes that & ocustorary way tc send mes-
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Witnegs Safforq Questions by: Sen. Ferguson

Captain Saffor"'l: That was only 10one in an erergenoy.

Senator Ferguson: Now, was 1t your underataniing that
the varioua Japanese embassies hal short wave raiio an?
picked these messazges up, or how 4111 the Japanese emrbassles
zet these mwessazes?

Captain SaffordA: Japan sent a series of broadcasts on
short wave to thelr erbasslies overseas. They were rostly 1in
Japanese ani1 I think somre of the broaicasts were in voloe,
but the important ones were in Morse co'l'o an1 they had radlo
recelving apparatus at each erbassy ani they had an operator
who could take themr in ani they would change their schedules
fror tirme to time, Alsouss it in plain languaze. There was
nothing eecret about this arranzerent. It was Aone openly
ani aboveboari.

Senator Ferguson: But 41141 the Japanese erbassles recelve
it on their own recelving sets?

Captain Saffordi: The Japanese emrbassies recelvedl 1t on
their own recel ing sets, yes, 8lr.

Benator Ferzuson: And not on some corrercial set?

Gaptaln Safford: And not on somre comrefolal set.

Senator Ferguson: So that it was going 4Aireoctly to the
various ewbaaa:{ea?

Captaln Saffori2 Yes, 8lr.

~
|

Senator Ferzuaon: andl that was sticrt wave ra“dio
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. Witness SafforAq Questions by: Sen.Ferguson

Captaln Safford: Short wave receiving sets. If they
wanted to seni anything back they ocould not.

Senator Fergzuson: And 1141 we have short wave receivers
at Tokyo 80 far as the Navy was concernei?

Captain Saffordi: I cannot say for Tokyo but we 114 in
most of the ocapitals of the worldl. We hal to zet Alplomatio
clearance in every case,

Senator Ferguson: Now, how would an emrbassy, -~ let us

assure that this kind of a ressage was received here on,

Massaochusetts Avenue, where thelr erbassy was, ani thoy-

woull 4ecode back a message thatthey thal receiveil., How
would1 they send thelr wessare back?
| Captain Safford: This was norrally used just for seni-

ing out press, for just inforrmation as it oalls 1t, the
general intelligence broadcasts andi t he news broadcasts.

Senator Ferguson: Yes, but how would the Japanese em-
bassy zet back a message to Tokyo?

Captain Saffori: Through comrercial radlo.

Senator Fevrguson: Through comrerclal radio?

Captaln Saffori: Yes, sir.

Senator F‘erjguaon: - And that 1s when you were able to
pick up that cormerclial radlo, because they 4141 use the comr-

merocial ra2iio?

Captain Safford: Yes, sir.




YA TIiIYd W dHyY M\

NI

S G 'NDAN

(W

i

3

O

14

b

FO

117

@ )

i)

= 4

- ———— S —
.

il
]

|

Witness Safford

Senator Ferguson:
Captain Safforqi:
radlo,

Senator Ferguson:
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Questions by: Mr, Keefe

It was not cabled: 1t was radioed?

It was practiocally one hunired per cent

nat 1s all.

The Chairman: Mr. Keefe.

¥Mr. Keefe:

Captain SafforAi:

Captain, where were you born?

I was bo™n in Magsgchusetts.

¥r., Keefe: T believe you hnve testified that you have

hal 32 years of service in the Navy?

Ceptain Safford:

Going on 34,

Mr. Keefe: The staterent has been maie quite repeatedly,

especlally by the gentleman fror Pennsylvanla, who 0T088 eX~

amined you a2t length, that you gtani alone in your testimony

with regpeot to this winds messaze.

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Kesfe: Now, regariless of that, Captain Safford, is

Tthe testimrony which you have given to this comrittee what you

belileve to be the truth?

faptain SafforAd:

It is.

Mr. Keefe: You testified that you have thought that your

testimony woull be supportel by certaln witnesses whom you

nare-d.
ug yesteriay?

Captain ‘Safford:

Yen

I

afr,

I take 1t the four in nurber were the names you gave

- e -

. =l vl
- — o
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Questions by: My, Keefe

Mr. Keefe: Men who are expeotel to be witnesses before
this comrittee following your testimony?

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Keefe: You were intimate with Captain Krarer, were
you not?

Captaln Safford: I servedl with hir for two years anAd
gaw hir every day.

My, Keefe: Did you hear Captain Kramer's testirony before

the Naval Court of Inqulry?

Captain Saffori: No, sir.

Mr. Keefe: Have you read it since this hearing began?

Captain Safford: I have resi it since this hearing began.

Mr. Keefe: Fror that testimony 411 you obtain the imr-
pression that Captain Kramer would support the testimony
which you have given here?

Captain Safford: I 4141 fror that testimrony.

Mr. Keefe: And fror staterents whioh he e 1 previously
wadie to you?

Captain Saffori: And fror staterents he ha4d previously
raie to e,

Mr. Keefe: Refevence has been mradle by the Senator from
Miohigan, Mr, Ferguson, to the testimony that has hevetofore

been ziven by Adrliral Ingzerscll, that has been read into the

TeooTra.
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Witness Sazfford Questions by: Mr, Keefe

Captain Saffori: Yeg, Bir,

Mr. Keefe: Also sore testirony previously glven by Admriral

Turner with respeot to his knowleize of the existence of the

winis execute message.
Captain Saffori: Yes, sir.

Mr. Keefe: You have referred to your bellef that Cgptaln

gadtler also has knowledige of the existence of thls winds ex-

 ecute message on or about the 4th of Decerber 19417

Captain Saffordi: Yes, sir.

Mr. Keefe: Captain Sadller has also testifiedl --
The Vice Chairman: Colonel Saditler.

Mr. Keefe: Colonel Sadtler I believe 1t 18, yew.
Captain Safford: Yes.

Mr. Keefe: I Aon't want to 1ewrote hir.

-
-
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You were famlliar with the testimony that Colonel Sadtler
hai given before the Arry Boari?
Captain Saffori: Yes, siry I reai that within the two

ronths, - within the past two mwonths also.

Mr. “eefe: Yes. Now, fror the realing of the testimony of

these witnesges and from your knowledge of the facts as you have

testifiel to t her yourself, was that the basis of the stderent

which you mande in response to Mr. Murphy's questions yesteriay

that you e xpsoted some of these witnesses to Justify the posl-

tion which you have assumei before this inquiry?
Cantein Safford: That is corvect. It was not from thelr

| own outiia.




. shack (13) p.m. 10198
. follows
- Shefner

AL-1 fitness Safford Quections by: Mr. Keefe

; Mr. Keefe: Now, in order that the record may be
.' clear at this time, in view of your previous cross-examina-
F*I:.‘u::n,. I call your attention to the testimony of Captain

5 '!Alwin D. Kramer before the Naval Court of Inquiry, Volume 5,
pages 956 and 957, where he was asked question No. 30:

. "Q. Commander, I am going to show you some documents
and ask you if ymi saw them on or before the 7Tth of December,
o ||19%1. The first one I shall show you is Document 15 from

o ||Exhibit 63."

' Now Document 15 was the original set-up of the winds

12 ||message, was it not?

-

’

i 13 Captain Safford: I am sorry, I cannot answer that.

g 14 Mr. Reefe: I think it will aﬁpoar later on. |

§ 15 "A. Yes, sir, I did. This was written up by my section.
: 16 "Q. Can you recall about when you first saw 1it?

"A. The fact that the date '28 November! is on here
s ||would indicate that I saw it and confirmed it for writing
ap on that date for the first time. Also, thas is an indi-

I~:::.=.1::I.a:m et the bottom that it was received by teletype, which

. »; ||[would indicate it was handled promptly after recelved.

- ’ "Q. Do you know what action was taken with reference

-4 (|to intercepting any commmunications wvhich vould have executed

~4 |/the phrases of this code?"

Obviously he was referring to this Document 15 being
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Witness Safford Questions by: Mr. Keefe
the original set-up of the winds message.

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Keefe: That is clear, is it not?

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Keefe: Then Captain Kramer answers:

"On receipt of this particular message, on instructions
of the Director of Neval Commnications, Admiral Noyes, I
| prepared some cards, about 6 as I recall it, which I turned
| over to Admiral Noyes."

10 :
| Now stopping his answer right there, I want to ask

11
you did you have knowledge of the fact that Captain Kramer

Trivet & AHYMN

had prepared these cards on the instructiocns of Admiral

A
p—
-

YN

| Noyes?

Ceptain Safford: Yes, sir, he did.

Q NOLDNINS

| Mr. Keefo: And those cards were turned over to Admiral

ﬁ
i

' Noyes?
Captain Safford: They were turned over.

Mr. Keefe: Going on with the quote from Kramer's

| testimo:ﬁ:
' "He indicated that his purpose in getting these cards
vas to leave them with certain senior officers of the Navy
| Department and I do know that he arranged with Captain

Safford, the head of Op-20-G, the section of Communications

| that handled this matsrial, to have any message in this
25 | e 535 anT hendlad promtly by watch officers, not only




| Witness Safford Questions by: Mr. Keefe

in Op=-20-G but through the regular watch officers of the
Communications section of the Navy Department, to those
pecople who had the cards. These cards had on them the
expressions contained in this exhibit," - referring to
Exhibit 15 = "é.nd the meaning. Because of that special
arrangement for this particular plain language message,
"hen such & message came through, I believe either the
third or fourth of December,"” - I repeat that quote -
"Because of that special arrangement for this partiocular
»lain language message, when such & message came through,

I believe wither the third or fourth of December, I was shown

such a message by the GY watch officer, recognized it as
peing of this nature, walked with him to Captain Safford!s

office, and fraom that point Captain Safford tock the ball.

<
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I belleve Captain Safford went directly to Admiral Noyes'
office at that time. Again, because of the fact that this
vas & plain language message, and because of the fact

that speclal arrangements had been made to handle this

Japanese plain language message which had specilal meaning,

' I did not handle the distribution of this particular message,
 the ene of the third or fourth.
|

Q. You say it is your recollection that you received

ilome Japanese plain language words which corresponded

| With the language set out in Document 15; is that correct?
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Witness Safford Questions by: Mr. Keefe

"A. My statement was, not that I received it, but

I wvas shown it.

"Q. Can you recall from looking at Document 15 which
Japanese language words you received?

"A., Higashi No Kazeame, I am quite certain. The
literal meaning of Higashi No Kazeame is East Wind, Railn.

That is plain Japanese language. The sense of that, however,

méa.nt strained relations or a break in relations, possibly

sven implying war with a nation to the eastward, the United

"Q. Do you remember in what form this communication

was that you saw which contained the words about which you
have testified, Higashi No Kazeame?

"A. I am almosat certain 1t was typewritten. I believe

1t was on toeletype paper.

"Q. Can you recall who had this paper in his possession

when you saw 1t?

"A. I don’t recall the name of the officer who had it.
It was, however, the GY watch officer, the man who had the
watch breaking down current systems that were being read.

"Q. Can you indicate or state the source oc the informa-

"A. No,sir, I cannot positively, but the fact that

my recollection 1s that it came in on teletype would indlcate
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| Witness Safford Questions by: Mr. Keefe

that it was a U.S. Navy intercept station.”

Do you remember discussing, in your discussions with
Kramer, that he had given you that information as to what
his knowledge was on this situation prior to the time that

you testified before either the Army Board or Naval Court

or Hewitt examination?
Captain Safford: I discussed that with Kramer before

he left Washington to go to Honolulu. I belleve it was
late in 1942 or early in 1943. I have not discussed 1T
with him since.

Mr. Keefe: Well, now, Captain Safford, I want To gel
perfectly clear,in my mind at least, this set-up on the
operation of this teletype device. That hasnit anything
50 do with oryptology?

Captain Sa.ffoz;d: No, sir.

Mr. Keefe: Or anything secret at all. Teletypes are
used all over the country.

Captain Safford: Yes.

Fr. Keefe: Now, as I understand it, you had direoct
wires to your intercept stations on the East Coast and the
West Coast; is That right?

. Ceptain Safford: It was just like a long-distance

telephone circuilt. It went through switchboards. You rang

. the numbers and got your cornections, but instead of talking
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tiie messages are typed and automtioa.lly printed at the
other end.
Mr. Keefe: That is the way all these messages came in?
Captain Safford: At that time, yes, sir.
Mr. Keefe: At that time?

Captain Safford: Yes, sir. We did not have leased lines

at that time.

Mr. Keefe: ©So you had the regular teletype machine
~ such as they have in a newspaper office or any other offices?
( v

Captain Safford: Yes.

Mr. Keefe: There is a double roll, as I understand it,
of the receiving paper.

Captain Safford: That is correct.

Mr, Keefe: On which the words are printed?

Captain Safford: Yes, sir.

>
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Mr. Keefe: So you would have an original and & copy?
Captaln Safford: Yes.

Mr. Keefe: And it vas a regular yellow sheet, was it not?

Captein Safford: Yes, a standard copy.
Mr. Keefe: A standard yellow sheet copy, the first
sheet and then & carbon for the copy, is that right?

Captain Sefford: That is correct.

Mr. Keefe: And these messages would come in and the

| @eteh officer would tale them off the teletype as they would




10,204
Witness Safford Questions by: Mr. Keefe

come in, and I suppose they would be handed over to the

2

| translators as to anything that might be considered to be
3

| {important?
4

| Captain Safford: They would have to be decoded first
8

generally, and then the translator got them.

Mr. Keefe: Yes. Now Kramer, in his testimony before
the Navy Court which I have indicated, states with positive-
ress that the watch officer on the 4th of December took a
message off the teletype embodying three of these words,
"Higashi No Kazeame".

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Keefe: And he states positively that the watch
of ficer brought that before him and he walked down with

ithe watch officer. Do you recall that incident?

S O "HCLONIMSYM TNvd ¥ OUYM

Captain Safford: Yes, I recall that incildent.

Mr. Keefe: Now let us read on further:

"Q. And I believe you have testified that you have no
knovledge of what diaposition vas made of the commnication
after you saw 1t; 1s that correct?

"A. No first-hand or direct kmowledge. It would

sinply be inference.
"Q. Have you seen that communication since?

"A. I have had no occasion to; no, sir.

"Q. The question was, have you seen it since?
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"A. I have not, no, sir. I have not because I have

had no occasion to.

"Q. Now, referring to the winds message, you were

familiar with the original winds message, wherein they

designated at some future date in & weather report, if they
gave execute and used certain words, it meant certain things?
"A., Yes, sir.
"3. Were you standing by for an answer to that message?

Did you consider it important enough that when that message

yas received it would be & most important message in reply.

In other words, were you cn the lookout for that answer?
"A. T am not sure what you mean by 'answer’.
"Q. Well, the execute of the mecsage.
"A., Yes, sir, not only myself but all that Op-20-G

organization were much much on the qul vive looking for that.

I prefer to refer to that as a warning.

"Q. When this execute came in, did you receive 1t?
", T did not receive it myself but was shown 1t by
the watch officer who receives the informaticn coming off

the telotype;

"Q. Were you the officer who went to the communications

officer and said, 'Here it 1is/’,

"A. I belleve I used that expression when I accompanied

the watch officer to Commander Safford's office.
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"Q. You had that information then?

"A. We had, as I recall it, this typewritten piece

of paper with the meaning well in mind.

"Q. About what was the time and date when you got that?

".A. I am not certain. I believe it was about the 4th
of December. It may have been the 3rd.

"Q. What did you do with it?

"A., As I indicated before, I did not handle it from

here on at all.

"Q. Who handled itA

"pA, I left Commander Safford's office as soon &s I
knew he had the picture and knew what the message was, and

¢ believe he at once went to Admiral Noyes'! office. I

imew that Admiral Noyes was highly interested in that
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narticularly plain language code because of his previous
1astruction to me to make out these cards so that he could
lzave it with certain high officers and the Secretary, all
vith the view of getting the word to those people promptly,
whent".her it was any time of the day or night.

"o, When the original winds message was received, was

shat to your knowledge sent to the Office of the Chief of

|

| Naval Operations?

"A. I am sure it was, yes, sir.

"Q. When you took the execute of the winds message in
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Witness Safford Questions by: Mr. Keefe

to Captain Safford, and, I belleve said, 'Here it 1is?,

did you mean by that exclamation, 'Here it is?, that this

was the execution of the Japanese War Plan, or did you have
any further discussion with Captain Safford which would
indicate he thought that this was the messags which executed -. :

“he Japanese War P la.n‘?

"A. Nothing of that nature whatsocever. I did not

deliver the message myc2lf. I accompanied the GY watch

gfficer an the way to Commander Safford's offilce, and the

expression, 'Here it i1s', simply meant that finally a
message in this plain languege code had come through -- a
message which we had been looking for many days and that we
had made special provisions o handle for many days.

"Q. To your mind that was of no more significance than
"here is the message whiol; Indicates a break in negotiations
vetween Japan and the United States??

"A. It meant more than that. This plain language
sode did not refer specifically to the United States-Japanese
nagotiations. It referred to the general diplomatic rela-
tions between the nations concerned and therefore meant a
¢ritical stage in the negotiations or relations which

could very well involve a break. "
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Witness Safford Questions by: Mr. Keefe

Now, thus Captain Kramer testifled before the Navy
Court of Inquiry?

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Keefe: As I have indicated?

Captein Safford: Yes, sir.

Mp. Keefe: From thet testimony, and from the other
testimony, is that the reason why you testiflied yesterday
that you had reason to belleve that these witnesses would
substantiate the story which you have told to this committee?

Captain Safford: It was.

Mr. Keefe: And you had reason to believe that you
-rould not be coming before this commlittee standing alone,
did you not?

Captain Sefford: That is right, sir.

Mpr. Keefe: I shall not take the time to read at
this time the testimony of Colonel Bratton or Colonel
gadtler. Those witnesses will be here to testify. But
from the whole picture as you had it from the testimony
that these psople gave under oath and from the information
which they gave you in the tops you had with them subse-
quently, were you of the opinion that your position would
be corroborated by these witnesses when they ceme here to

testify? :

Captain Safford: I believed that they would support
me in general
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Mr. Keefe: Now, the thing that has puzzled me, and I
assume that it must be puzzling to other members of this
committee, and I speak with utter and complete frankness,
Captain Safford, I am unable to understand any possible
interest, psrsonal interest, that you might have in this
controversy, and if you have any such personal interest,
I would like to have you state 1it.

Captain Safford: I have no personal interest, except
I started it and I have got to see it through.

The Chairman: The guests of the committee will be in
order.

Mr. Keefe: You realize, of course, that in view of

the implications that have been stated in the cross-examina-

tion of you, especially by the gentleman from Pennsylvania,

that you have made some rather strong charges?

Captain Safford: 7Yes, slr,

Mr, Keefe: Thet way well militate agalnst your carerr
as a Naval officer, Did you realize that when you came
here as a witness?

Cgptain Safford: I realized that every time I have
testifled,

Mr. Keefe: And despite the fact that you have nothing

personally to gain, and everything to lose, you have per-

sisted in this story every time you have teatified?

| _

Lt -‘r‘ .I.
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Captain Safford: I have,

Mr. Keefe: Now, you have testifid that from informa-
tion which you subsequently obtained, Lieutenant Commander
Brotherhood who was standing watch at 5 a.m.on the morning
of the 7th had this final 14th part of the lh;part message
plus the short message of instructions for its delivery
to Secretary Hull at one o'clock?

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Keefe: I take it that that testimony means, and
you*ﬁill correct me if I am in error, that the message was
recelved, but not yet decoded or translated?

Captain Safford: Yes, sir,.

Mr. Keefe: Now, I am a little confused asbout the
character in which this 14th part message and the short
message cawe in? Did 1t come in in Japanese or English
or what?

Captaln Safford: 'Yés, sir, after decoding, after
taking it out of the purple machine, one of the messages,
the 14th part was in what you might call a modified sort
of English, and the other was in a modified form of Japanese,

There were a great many conventional symbols used

also in combination which had to br broken down into numbers,

capitals, punctuation points, all manner of things like

that. BSo then the messe o

H,, ~ - - .
nacd tc be Coupletely rolypead
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Witness Safford Questions by: Mr. Keefe

from that and in the case of the Japanese, of course, it
had to be translated into English. So it was not quite
as rapid a job to process them as would be in our own
systems where it comes out straight,

Mr., Keefe: Now, you have no knowledge, personal
knowledge, because you weren't there, as to what Brotherhood
did with this message, have you?

Captain Safford: Brotherhood told me that --

Mr. Keefe: I don't care what he told you.

Captain Safford: I have no personal knowledge, no, sir.

Mr. Keefe: Well, we will get that from Brotherhood
at the proper time, I don't want you to testify to a lot
of hearsay evidence. I want your own knowledge. You know
nothing about what transpired as to the decoding or trans-
lating, or writing of the 1l4th part messege, and the short
message® because you were not there?

G;ptain.Safford: That 1s correct, sir,

Mr. Keefe: Any knowledge which you might have on that

has been pgained as a result of conversations with those who

‘were there?

Captain Safford: Yes, sir.
Mr. Keefe: Now, you were rather bitterly assailed
yesterday because you were home eating your breakfast in

your pajamas on a Sunday, something which I personally do
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Witness Safford Questions by: Mr. Keefe

almost every Sunday, but you were assailled as though you
had a direct responsibility to do something about this
situation on Sunday, and falled to do it, although you are
not here on trial. No charge has ever been made by anyone
against you.

Now, when you wers at home on Sunday, was there any-
thing that you could have done had you been in your office
to have accomplished more than what was done in your absence?

Captain Safford: Not one thing, sir.

Mr. Keefe: You are not a translator, are you?

Captain Safford: No, sir,

Mr. Keefe: You ha to rely upon other Army or Navy
translators?

Captain Safford: Yes, sir.

M r. Keefe: And on this particular Sunday there weren't
any Navy translators there?

Captain Safford: No, sir.

My, Keefe: 7You had an arrangement, as I understand
it, that the Army was to do translations on that Sunday?

Captain Safford: Kramer had made that arrangement
nimself.

Mr. Keefe: Praviously entered into?

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Keefe: Although it was the Nevy's dey to do 1t;
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Witness Safford Questions by: Mr. Keefe

You had done it, as I understood, for the Army aﬁ Satur-
day, and the Army was taking over your duties in Sunday;
is that correct?

Captaln Safford: Yes, sir.

Mr. Keefe: So that if you had been there at five
o'clock or six ofclock or any other time, you wouldn't
have known any more about'what'was in that message than
Brotherhood, would yoﬁ?

Captain Safford: Less.

Mr. Keefe: less.

Now, when you left your office at 4:30 or thereabouts,
on Saturday, were you viclating any order or directive,
or regulation of the Navy in so doing?

Captain Safford: On the contrary, sir, I believe the
official closing hours were 1 O'clock, but military person-
nel were supposed to stey on until 4:30. All the civil
service employees went home at one o'clock that day in the
Navy as well as the War Department.

Mr. Keefe: We had gone on a 40-hour week?

Captain Safford: I believe it was a 40-hour week then,
I am not certaln.

Mr., Keefe: Well, now, counsel has asked you for your
beliefﬁ, asked you for conclusions repeatedly as to certain

things. You expressed some hesitancy from time to time in
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Witness Safford Questions by: Mr. Keefe
expressing those conclusions.

In the cross-examination it developed that you at least
had a suspicion that there was some attempt in high places,
in Opnav and the General Staff, to cover up and to make
Kimmel and Short the goats in this transactlon.

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Lucas: May I have that last quegion read?

(The question referred to, as recorded above,‘ was
read by the reporter.)

Mr. Keefe: I didn't mean counsel. I meant Mr. Murphy.

You meant that did you?

Captain Safford: Yes, sir,

Mr., Keefe: Was that suspicion supported, as I believe
you testified by the fact of the change in front in certaln
quarters wlth respect to this so-called winds execute
message?

Captain Safford: It was increased and strengthened
by that.

Mr. Keefe: And the disappearance, as you have related
of the files relating to the so-called winds execute and
certain other intercepts relating to it; 1is that the way
I am to-understand your testimony?

Captaln Sefford: Yes, sir, that is correct.

Mr, Keefe: Now, you have testified snd Kramer testi-
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fied before the Naval Court of Inquiry that thiu'winda
execute message that was roqoived on the 4th was sent
right up to Admiral Noyes?

Captain Safford: Yes, sir.

Mpr. Keefe: After Admiral Noyes got that messeage and

the same afternoon were messages prepared and senty out to
Guam and our outlying possessions to destroy their codes
and confidential papers?

Captain Sefford: Yes, sir, they were.

Mr. Keefe: Who drew those messages?

Captain.Safford: I did myself personally.

Mp. Keefe: And were they sent out?

Captein Safford: They were all sent out.

Mr. Keefe: And did those mes3ages follow in immediate
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sequence to the recelpt of this so-called winds execute

message?

Ceptain Safford: I began working on them, checking

L4

up to see what we had to do, immediately after the recelipt

of the message.

Mr. Keefe: And were those messages prompted en-

| tirely by the receipt of this winds execute message, 8O far

: ‘ as you were concernei®

Ceptain Safford: So far as T was concerned, they were.

Mr. Keefe: And did Admiral Noyes approve the sending
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of those messages forthe destruction of codes and confiden-
tial papers?

Captain Safford: Admiral Noyes did.

Mr. Keefe: Now, there is something a llttle peculiar.

As I have been reading this testimony, I am impressed
that some of these messages did not get out.

For instance, the message to Guam, didn't get out.

No, I think that message dild get out.

Captain Safford: Yes, sir, Guam destroyed everything
before they were captured.

Mr. Keefe: Oh, yes. That me®ssage got out. I think
I was referring, perhaps to the McCollum situatlion.

When was the McCollum message drawn? I want to get
that clear in my mind. In relation to the winds ﬁesaage,
if it had any rezlation to 1t at all.

Captain Safford: It had apparently been drawn that
day. McCollum had sent a message the day before, which
Admiral Wilkinson had approved, hed released, in fact,
and the winds message came in quite early in the morning,
about niﬁe o'clock, and I saw the message all typed smooth
on the pages, no changes or inter-lining, or anything like
that, requiring only a signature, and depositing in the
Naval Communications office to be on its way. I saw that

message approximetely 3 p. m. on Thursday, December 4, 1941,




10,217
Witness Safford Questions by: Mr. Keefe

Mr. Keefe: You drew a message?

Captain Safford: The messages which I had drawn

were up in Admiral Noyes! for discussion with him and his

approval at the same time that I saw McCollum's message.
Mr. Keefe: Did the drafting of the McCollum message

follow as a result of the receipt of this winds execute

message?
Captain Safford: It did.

Mr. Keefe: The messages which you drew to send out

atrter the receipt of the winds execute message to destroy
codes, were sent?

Captain Safford: They were,

Mr.Keefe: Now, what happened to the McCollum message?

Captain Safford: I do not know.
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Mr., Keefe: Well, now, did you talk with McCollum
about drafting this message and getting this warning out?
Captein Safford: I did not talk to McCollum about
that message and I did not talk to him about the messages
that I was preparing myself that I have any recollection
of. We simply got the same signal, and we proceeded to
carry out our duties.
Mr. Keefe: You saw the McCollum message that ‘afternoon
1nHAdm1r;1 Noyes'! office?

Captain Safford: Yes, sir.
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Witness Safford Questions by: Mr., Keefe

Mr. Keefe: When it was discussed with Admiral

Turner, I bellieve?

Captain Safford: No, it was discussed between Admiral

Noyes, and Admiral Wilkinson.

Mr. Keefe: Oh, yes, Wilkinson, and they let you read

Caeptain Safford: And they let me read 1t.

Mr. Keefe: And you are of the opinion that-that long
message which you read which had been drawvn by McCollum
in the last few sentences contained specific reference to
the winds meﬁnage - - the winds execute message?

Captain Safford: Or the same information so that I
took for granted it was a gquotation of the winds message
or a paraphrase of the winds message.

Mr. Keefe: You never testified before the Roberts

Commission, did you?

Captain Safford: No, sir.

Mr. Keefe: You mean by that, you were not asked to?

Captain Safford: I was not requested to; I did not

refuse.

The Chairman: I didn't understand.

Captaln Safford: I said 1 was not réquasted.

Mr. Keefe: That 1s all.
Mr. Murphy: Mr. Chalrmen --
The Chairman: Captain, let me ask you a question.

Captain Safford: Yes, slr.
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The Chairmen: Captain McCollum testified before

'

. this committee that he never saw the winds execute and

that the message he did prepare was in no way related to

| it or based upon it. Notwithstanding that, you insis®

on saying that he did see it and fha.t the message he prepared
was based on 1it.

Captain Safford: That hs Section had prepared it
and I took for granted that he had prepared 1t personally
or had 0.K.%'d it.

The Chairmen: But a little while ago you said that
oth he and you based the messages that you wrote on the
vinds execute. Do you modify that now by saying that you
took it for granted?

Captain Safford: I took it for granted that McCollum

D O 'NOLONIHMSYM "MNvyd © QYA

i initialled and approved all the messages released fram

¥ the Far Eastern 8ection.

o The Chairmen: He testified that he never saw any

: vinds execute message, that his message, the message he
1§

prepared, which was never sent, was not in any related
z0 or based upon it. If he testified to that, would you
nccept his statement on 1t?

Captain Safford: I would think that there must be

two messages, not one. That shorter message which he

. dascribed, which I heard him describe, and the longer message,
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II which I saw myself, and which I saw Admiral Wilkinson leave
“ Admiral Noyes shortly after three, & few minutes after three,
with in his hand, and he turned around and made the statement
| "I am going to send this message if I can get the front
uffice to release it."
The Chairman: Well, you are talking now about the
wessage that he said he wrote out which was never sent?
Captain Safford: I am talking about the long message
wilch was never sent. When Admiral Wilkinson took it around.
The Chairman: These messages that you say you prepared,
under whose name were they sent?
Captain Safford: There were five altogether. One I

released myself during the noon hour, because it was a rush

2ob, and not particularly important. One of them Admiral
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Noyes released. The other three involved more than the
gestruction of codes, but also destruction of other confi-
dential papers and Admiral Noyes started to release them
himself and then he made some remark to the effect, "Well,
this goes a litt_le bit beyond the cognizence of Naval
Cgmmications and I guess I better take it around and have

Admiral Ingersoll release it." That was done. They were

all released.

The Chairmen: You didn't sign any of them yourself?

Captain Sgfford: Only one.
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The Chairman: Which one was that?

Captain Safford:; I have a copy for the record. I can
identify it.

The Chairman: To whom was it sent?

I believe you say that was not particularly 1nportant?

Captain Safford: No, sir.

The Chairman: We won'’t pursue 1it.

- Captain Safford: I only released it to save time.

The Chairman: All right. I waive that,

Now, avhile ago in response to a question by Mr.

Yeefe you stated that you started out with this story, about
vhich he was asking, a.nd you had to stick to 1t, go through
with it or stick to it, which over expression you used.

Are you testifying now before this committee because
you started out that way -~

Captain Sa.ffofd: No, s8ir, not on the story.

The Chairman: Well, he was talking about, I think he
nsed the word "story", maybe not, but that is the impression
3 got, that your version of this thing, you were still
sticking to it. I am wondering whether you mean to create
the impression that because you started out with 1t you are
going to stick to 1t?

Captain Safford: WNo, sir. If the Chairman will give me

she opportunity -- I thought that he referred to what might




D 0 "NOLDNIHSYM "iNvYd ¥ QNYM

0

11

12

13

14

16

18

10

| Did you disassociate any personal interest you might have

Witness Safford Queatioﬁu by: The Chairman

be termed my unsolicited support for Admiral Kimmel.
The Chairman: Well, when you were asked if you had

any personal interest in this matter you said you had not.

Iz 1t with your interest in vindicating Admiral Kimmel to
which you testified yesterday or the day before?
4 Captain Safford: I have no personal interest. I

hrive never considered myself as anything except distantly

nsquainted with Admiral Kimmel. He knew who I was, that
was about all. -

The Cheirmen: That 1is all.
Senator Luycas.
Senator Lycas: Mr. Cheirmen, I want to ask one or
iiwo questions along that particular line.

Captain, you say you were only slightly acquainted
vivth Admiral Kimmel before the Pearl Harbor disaster?

Captain Kramer: In a personal manner. Officially I
had served under him but not directly under him on several

nccasions.
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Senator Lucas: Did you have an intimate acquaintance-

ship with him, or was it a mere passing one?

Captain Safford: Not at all, sir. It was qulte
distant.

Senator Lucas: Quite a distant relationship?

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Lucas: Well, now, when you wrote the letter
to Captain Kramer back in 1943 -- is that right?

Captain Safford; There was one in December, 1943,

Senator Lucas: No one at that time had --

The Chairmen: The Chair would like to ask the members
of the committee if there is any chance of finishing with
the Coptain today. If not, we might as well suspend here.

Mr. Murphy: I would like to say that there was a
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request made that the Captain produce the lettars he had

written to other people. They have not yet been produced.
Captain Safford: I will get those at the first oppor-

tunity.

Mr. Murphy: A request was made that the Captain produce

the material which he said wes denied to him for four

years, and which he only got two weeks ago. That has not
been produced. There are certain other questions still
open and not answered.

I am sorry that I am the one to ask these questdons;
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somebody, if they wantthe truth, will have to a.ufc them,

and I propose to get the whole truth.
' Senator Ferguson: Mr. Chairmaen, I suggest that we
go over until morning.
The Chairman: Obviously, we can't finish with the
Gapté.in, and we 'will suspend until 10:00 ofclock in
the morning.
(At the direction of the Chairman, the testi-
mony of Wltnesses Beatty and Dillon, previdusly

taken, 1s inserted at this point:)
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Mr. Richardson: I would like to present, Mr. Chairman,
Admiral Beatty.
The Chairmen: Will Admiral Beaity come around?

Admirael, you will be sworn, please.

TESTIMONY OF REAR ADMIRAL FRANK E. BEAITY,

UNITED STATES NAVY

(Admiral Beatty was duly sworn by the Chairman.)
Mr. Richardson: Admiral, will you state your full

name?

Admiral Beatty: Frank Edmund Beatty, Rear Admiral,

United States Navy.

|
|
| |
| Admiral Beatty: Since June, 1912.
|
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Mr. Richardson: Where are you stationed now?

l‘ Mr. Richerdson: How long have you been in the havy?
1

Admiral Beatty: I am now Commander Destroyers Atlantic

| ¥1est, with my fiagship at Portland, Maine.

]
| ¥
\

Mr. Richardson: What was your engagemeni in the

£
|

| Nevy during the year 19417
|
|

Admiral Beatty: I became Alde to Secretary Knox early

in 1941,

f

'4 Mr. Richardson: How long did that position conuvinue?

! Admiral Boatty: Until March, 1943.

‘. Mr., -R:I.chardson: It is a factv, is it not, Admiral, that
i you accompanied Secretary Kaox on h;s trip to Honolulu f'ollowling

fl
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: the Pearl Harbor _a,ttaok? A

3 !

. Admiral Beatty: It is. 3
3 Mr. Richardson: Where your relations with Knox close f
: 2 and intimate? A
. | Admiral Beatty: Extremely so. :
e Mr. Richardson: How were you connected with his office
T |lin the Navy Department? '.
r Admiral Beatty: I was his Naval Aide. ,
v Mr. Richardson: Was your office in connection with his?
; o Admiral Beatty: Very close to it; one room removed.
0
e itr. Richardson: When he was on Guty in the Navy De-
. : > i.pa.rtment, were you required to be on duty also?
% " 4 Admirel Beatty: I would not say I was required, but
-f g’ Z was normally there whenever he was in the office.
gob | Mr. Richardson: Did your connection with Secretary Knox "
lﬁ rpu1: you in the position where you had definite knowledge of ‘*:
i specif'ic documents of importance with wihiich he was concerned
' |lin the war effort? 1
- " Admiral Beatty: I would say most of them, but not
" 1!necesaarily all of them. ‘,
r |
o r Mr. Richardson: When ne went to Hawaii with you did }'-.
g
i tyov. travel on the same plane?
= Admirel Beatty: We did. _
24 :

Mr. Richardson: Haed frequent conversations with him?
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Admiral Beatty: Many conversations.
Mr. Richardson: Were you present at some of' his
conferences in Honolulu with Admiral Kimmel?

Admiral Beatty: I was present at, I would say, most

| of them, yes, sir.,

Mr. Richardson: Admirai, there has appeared in the

testimony here & report, I think coming from Admiral Kimmel,

that upon meeting Secretary Knox in Honolulu, upon the
Secretary’s visit there, Secretary Hox asked Admiral Kimmel

whether Kimmel had received hls message, which apparently

| hed been sent by Knox to Kimmel Saturday night before Pearl
| Harbor, and that Kimmel replied, “No, I never received the
] mBEBB.gB nn

Now keeping that incident in your mind, I want to ask

E
b
=2
o
v
v
»
c
r
3
>
:
z
a
g
£
o
0

you whéther you have any inf'ormution or knowledge or re-

collaotion or memory of any nmessage that Secretary Knox sent,

or said that he sent, or announced that he thought ne sent

|

i 50 Admiral Kimmel on the Saturday before Pearl Harbor, and

| particularly in connection with the receipt of the 1.3 or

‘

| 14 parts message that came in on the night of the Cth and

morning of the 7th?

Admiral Beatty: I believe I understand the entire

E
.‘

l question. I have definitely no knowledge of any message

boing sent by Secretary Knox & that tims.

|
|
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’

Mr. Richardson: Have you any recollection of his ever

having mentioned such & message to you?

Adiiral Beatty: I nave not.

Mr. Richardson: Was any such message, or copy of any
| such message returned to his office rile, so far as you know 7
Admiral Beatty: No, not so far as I know.

Mr. Richardson: Did Secretary Knox at any time mention

to you any inference on his part that he had either prepared
| or authorized such & message?
Admiral Beatty: ©Not to the best of my recollection.
Mr. Richardson: In the ordinary routine of messages
would a message from the Secretary of the Navy proceed

directly to a field off'icer?
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Admiral Beatty: I would say normally no. Before send-

|

ing any message which would have been as vital as such a
message would have been he would have taken it up with
the Chief of Naval Operations.

Mr. Richardson: So you have any other inf'ormation,

Admiral, on this point, which would throw any light upon

that trensaction?

Admiral Beatty: Only this: At the time -- I better
amplify this -- when I speak of the message now I speak of
the message sent by General Marshall and agreed upon by

¢

| Admiral Stark, sent over Army circulits or other circults
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¢o Pearl Harbor as a f'inal warning, and addressed, I believe,

to General Short, to be delivered by him to Admiral Kimmel.

At the time the message was sent I did not know it

was going out. It was a matter directly, apparently, between

- the Secretary and Admirai Stark. When I lef't Wasnington

 with the Secretary sevei*a.l days later I knew about the

message, but I had apparently the misconceived idea that

| the message was sent on 3aturday.

I came back from Pearl Harbor with tﬁat same idea, and
erndeavored out there to try to pick up at that end what
became of the message at that end.

As I remember, we talked to General Short and Admiral
Timmel about it and found out the time of the receipt or
the message in the Hawaiian Islands, the time it was aecoded
and the time it was delivered to those commanders. But there

is nothing now that I can tie to that shows me that my

¥ recollection that the message was sent on Ssturday 1s at

| 011 correct.

Mr. Richardson: There was only one message in any case?
Admiral Beatty: Only one message, yes.

bMr. Richardson: And the message which you thought went

on Saturday was the Marshall message?

Admirel Beatty: Was the Marshall-Stark message, yes.

Mr. Richardson: And 1s the message whlch 18 reierred to
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| in Secretary Knox'! report to the President?

| Admiral Beatty: It must have been, yes, sir. 1 presume

it was. I saw his report to the President and I do not

recollect the reference, but I presume it was the same
message .

Mr. Richardson: I have no further questlions.

Mr. Murphy: I would like to &sk a question.

The Chairman: Any questions, Congressman Cooper?

The Vice Chairman: No questions.

The Chairman: Senator George?

(No response)

Tne Chairman: Congressman Clark®

(No response)
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The Chairman: Senator Lucas?

Senator Lucas: No questions.

The Chairman: Mr. Murphy.

Mr. Murphy: Admiral Beatty, I understand Captain
Safford said that he thougnt that Lieutenant Commander Kramer
wus acting as counsel for the defense for Secretary Knox.

Do you know éf anytning that Secretary Knox did in fegard

1o the war effort that needed any defense?

Admiral Beatty: Absolutely nothing.

Mr. Murphy: Do you know, or did you ever hear of' any

such thing as a winds intercept having arrived in Washington
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o) on December 47

Mr. Keef'e: Now, Mr. Chairman --

Mr. Murphy: (Continuing) Did you ever hear or do you
Imow of it being brought to the attention of' the Secretary
of the Navy, which would show that the Japanese had announced
That there would be war with kngiand and war with the United
States?

Mr. Keefe: Just & moment, Mr. Chairman. I do not know
wvhether we have any rules at all here governing the admission

of evidence , but 1 understood that Admiral Beatty was being

called here for just one specirfic thing.

| If we are going to open up this cross-examination into
} & gennral'crosa-examination of Admiral Beatty on all things

connected with this I assure you he will not be here for just
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& few minutes, I did not understand that that is what he

was being called here for, and under any ordinary rules of

r
H
1
(croas-examination, nothing has been asked about the winds

1

n=gsage, and he was not brought here to testify on that

|

|
{ subject.

1f we are going into it, then let it be understood
| that each memper of the committee will be privileged to
cross-examine the witness on any subject relaiing to this

waole controversy.




